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po svetu
Naša dežela doslej ni imela 

rednih diplomatskih stikov z 
DR Nemčijo. Zdaj pa je naša 
vlada sklenila pripoznati DR 
Nemčijo.

PRIPOZNANJE
ustreza stvafrnemu stanju, 

zboljšanju mednarodnih sti
kov in evropski varnosti in ne 
nasprotuje našemu nadaljnje
mu sodelovanju z Zahodno 
Nemčijo, je med drugim re
čeno v deklaraciji, ki jo je ob
javila pred dnevi naša vlada. 
Vsekakor je s priznanjem DR 
Nemčije storjen znaten korak 
k izboljšanju mednarodnih 
stikov naše dežele z drugimi 
državami.

OBISK TOV. KARDELJA 
V SOSEDNJI GRČIJI

bo nedvomno velikega po
mena za nadaljnjo utrditev 
prijateljskih odnošajev z gr
škim ljudstvom. Zato tudi na
ša javnost pozorno spremlja 
vse priprave z bližnjim obi
skom podpredsednika Zvezne
ga izvršnega sveta Edvarda 
Kardelja. V Atenah, glavnem 
mestu Grčije, so že izdelali 
program obiska. Tako se bodo 
uradni razgovori začeli prihod
nji četrtek, potem pa si bo 
tov. Kardelj ogledal še neka
tera druga grška mesta.

V FRANCIJI VRE
Včeraj bi morale biti po 

vsej Franciji velike demon
stracije proti nadaljevanju 
francoske politike v Alžiru. 
Notranje ministrstvo pa je vse 
demonstracije prepovedalo. 
Kljub prepovedim, pa so bile 
v Franci ji nekatere večje de
monstracije in delavske stav
ke. Eno drži: po tej poti Fran
cija ne bo mogla več naprej. 
Čeprav se bo nova francoska 
vlada bržčas odtočila za nada
ljevanje nevarne igre v Alži
ru, to ne bo pomenilo nič dru
gega kot izdajanje nadaljnjih 
velikih sredstev za vojno in 
nadaljnja krvoprelitja svojih 
in alžirskih prebivalcev.

SOVJETSKO PISMO
Angleškim laburistom

Vsebina pisma Centralnega 
komiteja KP Sovjetske zveze 
angleškim laburistom, je bilo 
te dni v središču svetovne po
zornosti. Pismo med drugim 
opozarja na resen in nevaren 
položaj na Srednjem Vzhodu, 
zlasti v zvezi s Sirijo. Pismo 
poziva laburiste, da se z vsemi 
silami borijo za utrditev miru 
v tem delu sveta. Odgovor na 
sovjetsko pismo je bilo že po
slano. Angleški laburisti odgo
varjajo med drugim v pismu 
tudi to, da so že dalj časa res
no zaskrbljeni nad položajem 
na Bližnjem Vzhodu.

EGIPTOVSKA VOJSKA 
V SIRIJI

Pred dnevi so prispele v Si
rijo prve enote egiptovske voj
ske. Egiptovski in sirijski čas
niki so poudarili, da je bil pri
hod egiptovskih vojaških sil 
potreben samo zategadelj, da 
bi se uprli vsakemu imperiali
stičnemu pritisku. Egiptovske 
vojaške sile so pozdravile naj
višji sirijski voditelji.

VUKMANOVIC 
PRI HAILE SEL ASI JU

Pred dnevi je prispela naša 
Oospodarska delegacija tudi v 
Etiopijo. Misijo je sprejel tudi 
cesar H avle Selasi.

RAZGOVOR S SEKRETARJEM GO SZDL TOVARIŠEM JANEZOM JESENŠKOM O JUTRIŠNJIH VOLITVAH

PRIPRAVLJENI!
Jutri se bodo navsezgodaj od

prla volišča in naši volivci bodo 
pohiteli izbrati odbornike za 
nove občinske ljudske odbore- 
Naslednjo pobote. in nedeljo pa 
bodo tudi industrijski in kmeč
ki proizvajalci oddali svoje gla
sove tovarišem, ki jih bodo za
stopali v občinskih zborih pro
izvajalcev. Zatorej je prav, da 
zdaj vse naše predvolilne pri
prave še enkrat pregledamo in 
ugotovimo, kako smo se pripra
vili za jutrišnji dam

Tovariš sekretar! Za nami sta 
dva meseca več ali manj skrb
nih priprav za jutrišnje volitve 
— ali nam lahko poveste, kako 
ocenjujete zbore volivcev?

Z© takoj v začetku mojega 
odgovora moram poudariti, da 
so bile vse priprave povsod 
širom po okraju kkrbno organi
zirane. Kakor okrajni, tako so 
tudi občanski politični aktivi 
odigrali v teh pripravah 
pomembno vlogo. Najbolj je bi
lo to videti v pripravah za zbo
re volivcev. Zbori volivcev to
krat niso bili tako suhoparni, 
kot se je večkrat dogajalo v 
bližnji preteklosti, marveč so 
živo obravnavali celokupno po
li tično-gospodarsko problemati
ko posameznih krajev. Kajpada 
so volivci prinesli mnogo stvari, 
ki jih tiščijo. Večina zborov je 
bila sklepčna že ob prvem skli

canju, ka>r je rezultat naših 
skrbnih priprav.

Zanimivo je, da so volivci, 
kot že rečeno, prinašali mnogo 
velikih in majhnih problemov, 
še bolj zanimivo pa je, da ob 
tem niso bili prezahtevni. Še 
celo kmetje niso tokrat toliko 
govorili o davkih, kot o raznih 
drugih vaških vprašanjih, naj
bolj pa o perspektivah in raz
voju našega kmetijstva. Kmeto
valci so prinašati zanimive 
predloge, kako bodo sodelovali 
pri izdelavi perspektivnega na
črta razvoda kmetijstva, in 
hvalevredno je to, da je vsepo
vsod opaziti veliko zanimanje 
in skrb za razvoj posameznih 
področij kmetijstva, kot so to: 
sadjartsvo, vinogradništvo, ži
vinoreja, obdelovanje zemlje z 
novimi kulturami in podobno.
Govorili so celo o začetkih go
jenja hmelja, ki nam bo prina
šal lepe dohodke.

Zbori volivcev so obravnava
ti temeljiteje vsa tista vpraša- , , .
nja, ki jih doslej še nismo • £*
mogli rešiti tako zadovoljivo, 
kot to mnogokje žele- To so bi
la n. pr- vprašanja trgovine, 
preskrbe s kmetijskimi pridelki, 
uslužnoetne obrti, ki man jkaj o 
in gostinstva. Skratka vprašanja, 
ki so najtesneje • povezana s 
družbenim stadardom.

Na mnogih zborih volivcev so

ugotovili, da naša trgovska mre
ža še zdaleč ni.dovolj razvita in 
urejena, da odkupna politika ti
stih trgovskih podjetij, ki se 
ukvarjajo s temi posli močno 
šepa, da pri nas ni povsod 
ustreznih tržnih prostorov, in 
naposled o cenah, ki so dosti
krat višje kot v sosednih krajih 
in mestih po Sloveniji.

Tudi uslužnostne obrti so 
bile na dnevnem redu. Volivci 
so prinesti mnogo konstruktiv
nih predlogov, ki jiih ne bo 
težko rešiti.

Prav tako so na zborih voliv
cev govorili o" cestah, prometnih 
sredstvih in sploh o razvojni 
prometa v okraju, Zaradii sla
bih cest nismp sposobni urediti 
prometa niti v naših večjih in
dustrijskih središčih, prav tako 
ne v medkrajevnem merilu. Vo
livci so upravičeno trdili, da je 
zasavsko cestno omrežje res 
najslabše v Sloveniji. Volivci 
dobro poznajo urejene ceste 

so upravičeno spra
ševali, kdaj bomo naše ceste

zadovoljivo uredili. Vprašanja, 
naslovljena na republiško cest
no upravo, kdaj bodo tudi na
šemu okraju nudili več sredstev 
za ureditev tako važnih cest, 
kot so zasavske, niso karsibodi, 
kar sodimo, da so upravičena. 
Zasavski revirji so tako relkoč 
odrezani ot ostalih večjih slo- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

To dni je bil v redakciji 
Stanka Skalarja natiskan prvi 
brežiški zbornik »Posavje I«, 
katerega izid smo že dalj čas z 
zanimanjem pričakovati. Z zbi
ranjem materiala za zbornik so 
začelj že pred leti, vendar za
radi tehničnih, zlasti pa finanč
nih težav, prej ni mogel pred 
bralce.

Blizu 150 strani obsegajoča 
knjiga nam s svojim tehtnim in 
skrbno izbranim materialom na
zorno riše Brežice od srednjega 
veka do NOV til delno tudi do 
današnjih dni.

Ta zbornik je eden izmed 
najboljših, kar jih je doslej iz
šlo v Zasavju.

Prvi del knjige »Brežice v 
srednjem veku« je obdelal dr 
Milko Kos, šribar V. in Petru 
P- pišeta o Novidunumu, Boris 
Lipužič je pripravil geografski 
opis kraja, dr. F.ranc Šijamec 
poroča o baročnih freskah v 
brežiškem gradu, medtem ko 
nas Franjo Baš izčrpno seznani 
z narodnostnimi boji v breži
škem Posavju.

Dr. Vlado Brglez prikazuje 
nastanek in razvoj bolnišnice v 
Brežicah, Janko Knapič in Mi
loš Poljanšek pa sodelujeta v 
poglavju »šolstvo v Brežicah v 
preteklosti in danes«.

Naj večji delež nosi v zborni
ku urednik profesor Stanko 
Skalar, ki v tekočem, razumlji
vem jeiziku ooisuj© Posavje v 
uporu leta 1573, uničenju Bre

žiške čete med NOV, nacistični 
preseljevanje v Posavju in Po« 
savski muzej.

Tudi zunanja, grafična oblika 
zbornika je na dostojni ravni.

Posamezna poglavja nazorno 
dopolnjujejo razne dokumentar
ne (fotografije, le,p videz celot
ni zbirki pa dajejo umetniška 
dela akademskega slikarja 
Franja Stiplovška. -jak

Tov. Miha Marinko na 1 
predvolilnem zborovanju 

v Zagorju
Pretekli teden je govoril na 

povabilo občinskega odbora 
SZDL Zagorja tov. Miha Ma
rinko na velikem predvolilnem 
zborovanju v kino dvorani.

Tovariš predsednik Ljudske 
skupščine LRS je uvodoma go
voril o osnutku zakona o raz
deljevanju narodnega dohod
ka, zunanjepolitičnih problemih, 
ugledu Jugoslavije v svetu, na
to pa se dalj časa pomudil o‘» 
uspehih v našem družbenem 
življenju. Posebno je poudaril 
razvoj delavskega in družbene
ga upravljanja in dejal, da nam 
pri teh volitvah ne gre zgolj 
za volilne rezultate marveč za
to, da dejansko pokažemo vse
mu svetu, da gre naša poit 
krepko v socializem. Zagorjani 
so izvajanja tov. Marinka toplo 
pozdravili. (v)

RAZVESELJIVA NOVICA ZA ZASAVSKE RUDARJE

USTANOVILI BOMO RUDARSKO NADZ0RNIŠK0 ŠOLO
V TRBOVLJAH

Prihodnje leto bodo v našem 
okraju začeli graditi šolska po
slopja in internate Industrij- 
skio-kovinarska šola Strojne to
varne v Trbovljah in Industrij
sko-rudarska šola v Trbovljah, 
že letos pa bo začela gradnjo 
tudi Industrijsko rudarsko-ko- 
vinarska šola v Zagorju. Nj no
benega dvoma, da se bo z do
graditvijo vseh teh šol s pri

padajočimi internatskimi pro
stori lahko šele začelo intenziv
nejše vzgajanje naših mladih 
rudarjev.

Novost pa je ustanovitev ru
darske nadzorniSke šole pri 
rudniku Trbovlje. Starejši ru
darji se bodo gotovo spominja
li, da so tako šolo zahtevali že 
pred vojno, vendar nekdanja 
TPD ni imela interesa ustano

viti tako šolo, in vse dotlej so 
zasavski rudarji zaman zahte
vali, da bi bila taka šola v za
savskih revirjih namesto V! 
Ljubljani.

Šola nam bo torej dajala vi
sokokvalificirane kadre za našo 
rudnike, in prav gotovo bp šoH 
samo v korist, če bo v Trbov
ljah, saj se bodo lahko mladij 
ljudje vzgajali tudi praktično.

VELIKO PREDVOLILNO ZBOROVANJE V TRBOVLJAH

Premagali smo mnogo težav
dosegli pa tudi prav lepe uspehe, zahvaljujoč našemu demo
kratskemu sistemu je dejal tov. Miha Marinko, v svojem govoru 

skoro 3000 Trboveljčanom

JANEZ VOLJCt

Trbovlje v viharju revolucije
(OB ŠTIRIDESETLETNICI VELIKEGA OKTOBRA)

Pred trboveljskim Delavskim 
domom, se je v torek popoldan 
zbralo skoro tri tisoč glava 
množica na velikem predvolil
nem zborovanju. Zborovanje je 
začel sekretar občinskega komi
teja ZK tov. Piki in prisrčno 
pozdravil predsednika Ljudske 
skupščine LRS in poslanca me
sta Trbovelj tovariša Miha Ma
rinka. Pred zborovanjem sta 
igrale tudi godbi na pihala 
»Svobode—Center« in »Svobo
de II.«

Toplo pozdravljen je tov. Mi
ha Marinko med drugim dejal: 
»Prebivalci, ki živijo v svoji oz
ki dolini, včasih niti ne vidijo 
velikega napredka v njihovem 
kraju. Le človek, ki pride od 
časa do časa v to dolino vidi, 
kakšen velik napredek je bil 
storjen. Res pa je, da imajo 
prebivalci še mnogo želja, ki 
pa jih občinski ljudski odbor in 
okrajni odbor ne moreta reše
vati tako, da bi zadovoljila 
vsakega posameznika. Naloga 
občinskega ljudskega odbora pa 
je, da poiščeta osnovne ključe 
za nadaljnji razvoj.

Ti razni uspehi, je dejal tov. 
Miha Marinko pa govore, da so 
stvari zelo pospešno krenile 
naprej, odkar smo šli na decen
tralizacijo, Potem se je tov. Ma
rinko dlje časa zadržal na pra
vicah in možnostih, ki jih ima
jo državljani, da oddajo svoje 
glasove za tega ali onega kan
didata, mimo tega pa lahko tu

di odločajo koga bodo izbrali za 
kandidata, ki jih, bo zastopal, 
ko bo izvoljen v občinskem 
ljudskem odboru.

Tov. Marinko je nato govoril 
o perspektivah bodočih ljud
skih odborov in omenil, da se 
bodo morale občine lotevati tu
di težavnejših problemov. Tu 
je poudaril zlasti vprašanje tr
govine, prevozništva in usluž
nostne obrti. Ko je govoril o 
Uspehih naše industrije, je de
jal, da lahko sedaj ugotavljamo, 
da se je obseg industrijske pro
izvodnje močno povečal.

Dosegli smo z našo gospodar
sko politiko, je nadaljeval tov. 
Marinko, da niso narasle cene 
industrijskim izdelkom. Nekoli
ko drugačna pa je slika z 
agrarnimi pridelki. Tu je prišlo 
do pojava, ki ga je treba obso
jati, saj imamo letos dobro le
tino in ni nikakega povoda, da 
bi cene rasle, t

Na koncu je tov. Marinko po
udaril, da smo v minulih letih 
premagali mnogo težav, dosegli 
pa tudi lepe uspehe, zahvaljujoč 
našemu demokratičnemu siste
mu. V tem oziru so občinske 
volitve izredno važne predvsem 
zategadelj, da se še nadalje 
afirmira socialistični demokra
tični sistem. Vendar pa ne gre 
samo za tem, pač pa za afirma
cijo vse naše politike, tako, da 
bomo z udeležbo na bližnjih 
volitvah potrdili tudi našo po
litiko v mednarodnih odnosih.

V Trbovljah so brali pozdrav slo
venske socialne demokracije ruskim 
sotovarišem in poročilo s procesa 
proti Adlerju, brali so in razprav
ljali.

Mladi socialisti; polni hrepenenja 
po spoznanju in akciji, so spraševali 
starejše: »Povejte, kaj je pravzaprav 
s to rečjo? Zakaj čakamo in ničesar 
ne storirho za socialistično Evropo, 
o kateri govorimo? Zakaj v Ljublja
ni pozdravljajo rusko revolucijo, na 
Dunaju pa se bratijo z buržuji? Ali 
morda ni imel Adler prav?«

Starejši pa so živeli v preteklosti 
in niso mogli doumeti novega časa 
in novih zahtev. Kot mladeniči so 
odhajali v veliki svet, v Leoben in 
drugam na Avstrijsko, tam stavkali 
in spoznavali vrednost organizirane
ga boja, in ko so se vračali kot zreli 
možje, so doma posnemali tisto, kar 
so koristnega videli in spoznali v 
tujini. Vedeli so, kaj jim stranka 
pomeni in kakšno je bilo življenje, 
ko je ni bilo, ko je niso smeli imeti. 
Delali so po 12 ur na dan in zaslu
žili le borih 60 krajcarjev, od ka
terih so jim odtrgovali za globe (zgo
dilo se je, da so morali od 2 goldi
narjev In 40 krajcarjev, kolikor so 
zaslužili na teden, plačati 1 goldinar 
in 60 krajcarjev globe) in bratovsko 
skladnico, za stanovanje v barakah 
(v eni baraki je živelo po sto ru
darjev) in olje za svetilke, za. raz
strelivo. S pasjim bičem so jih pre
tepali, in kadar so stavkali, so jih 
zapirali, odpuščali, preganjali, me
tali iz stanovanj. Spominjali so se 
prve stavke julija 1889, ko je voja
štvo, ki je prišlo iz Ljubljane, are
tiralo 76 rudarjev, in avgusta istega 
leta, ko so zaprli 396 mož, žena in 
otrok in jih odpeljali v celjske za
pore. In stavke januarja 1892, ko so

zaprli več sto rudarjev, mnoge pa 
odgnali v domače občine ali jih 
vrgli na cesto. V bojih s kapitalisti 
m omahljivci, so spoznali, kako po
membna in koristna je organizacija 
rudarjev. Ze leta 1895 so ustanovili 
prvo razredno strokovno organiza
cijo. Leta 1900 so dosegli 5 odstotno 
zvišanje plač. Tri leta kasneje so 
spet stavkali in spet izbojevali 5- 
odstotno povišanje plač. Leta 1904 
pa so pristopili k Uniji rudarjev, 
ki so jo tedaj ustanovili za vso Av
strijo in ki je v začetku 1905. leta 
imela v Trbovljah in Hrastniku 1685 
članov.

Tako je nastajala in se krepila 
socialnodemokratska ’stranka, tako 
se je porodila in utrdila strokovna 
organizacija trboveljskih rudarjev. 
Prav socialni demokrati so dvignili 
rudarjem pogled iz tesnih, sajastih 
dolin v širni svet; odprli so vrata 
socialistični razredni zavesti in, če
prav pomanjkljivim, vendar za teda
nji čas dragocenim drobcem sociali
stične teorije, ter omogočili, da je 
trboveljski proletariat shodil in si 
vsaj‘malo izboljšal življenje. Toda 
socialistične ideje niso razvijali da
lje, zaostali so za razvojem, navadili 
so se gospodariti nad proletariatom 
in ga upravljati, in po vs6j sili so 
hoteli videti v delavskem razredu le 
pritlikavca, čeprav jih je že prera
ste! in postal velikan.

Vsega tega stari trboveljski soci
alni demokrati tedaj niso mogli do
umeti. Stranka jim je bila vse, pa 
čeprav jih je včaisih razočarala; raz
jedali so jih dvomi, hudovali so se 
nad njo, pa so ji vseeno skušali 
ostati zvesti. Živeli so v preteklo
sti, medtem ko je mladima že utirala 

.pot v prihodnost.

V drugi polovici sedemnajstega 
leta so časopisi in govorniki iz Ljub- 
Ijane in od drugod prinašali v re
virje vznemirljive vesti o izgoreva
nju ruske revolucije, ki so jo me
ščanske stranke skušale obglaviti, 
o vdoru nemških in avstrijskih vojsk 
v Rusijo, o Jugoslaviji, ki se poraja 
v zadnjih krčih vojne, o avtonomiji 
Slovencev in o vsem mogočem. Do
moljubi so medeno govorili o jugo
slovanstvu, klerikalci so z ognjem in 
žveplom preganjali »skušnjave«, sta
ri socialni demokrati so sanjali o 
kulturni avtonomiji v okviru av
strijsko- sutdetsko-donavske državne 
zveze, mladi socialisti so pa očitali 
starim voditeljem, da so prepočasni 
in preb o ječi, da izdajajo delavsko in 
narodno stvar, ker sodelujejo z me-* 
ščanstvom in odklanjajo državti 
»troimenskega naroda«. Tisti, ki so 
pobrali svoje ideje na smetišču zgo
dovine, so učili ljudi, naj bodo prid
ni in pohlevni; tisti pa, ki so črpali 
svoje spoznanje iz življenja, so na
povedovali, da bodo le žuljave roke 
pokazale človeštvu pot iz brezna 
brezčlovečnosti k napredku in sreči. 
In v to zmešnjavo različnih napo
vedi in nmiranj je planil glas o ru
skem oktobru, ki je vse nekako raz
bistril in razčistil. Postalo je jasno 
in preprosto: »Tovarne delavcem, 
zemljo kmetom!« »Mir brez odškod
nin in ozemeljskih zahtev!« »Sleher
ni narod ima pravico, da sam od
loča o svoji usodi!«

Vse je bilo videti čvrsto, dognano 
in tako zelo praznično. Kakor luč iz 
teme je v ljudeh zasijalo novo spo
znanje življenja; na izglodanih licih 
trboveljskih knapov je odsevala mo
ška zrelost.

(Dalije prihodnjič)

VREME
V splošnem nestalno; sprva 

verjetno le kratkotrajne pada
vine, pozneje, t. j. po 25. okto
bru, pa $e bo vreme še nadalje 
Poslabšalo, hkrati se bo močno 
•hladilo. Pred Delavskim domom v Trbovljah se je zbrala tritisočglava množica Trboveljčanov, katerim je spregovoril tovariš Miha Marinko



Z volitvami bomo potrdili dosedanjo preboleno pot
ZASEDANJE OLO TRBOVLJE

Poenostaviti administracijo

Končno televizija tudi na Mrzlici. To je direndaja ob sprejemnikih! Pridite še vi na Mrzlico, 
ne bo vam žal. Predstave ob sprejemniku so brezplačne...

Prejšnji petek sta imela oba 
zbora okrajnega ljudskega od
bora zadnjo sejo. Novi ljudski 
odbor se bo sešel šele po volit
vah. Dosedanji okrajni ljudski 
odbor je imel v svoji mandat
ni dobi kar 17 zasedanj, na ka
terih so odborniki obeh zborov 
sprejeli kopico važnih sklepov, 
za katere ni treba posebej po
udarjati, da so bili ogromnega 
pomena za normalen razvoj ce
lokupnega družbenega življe
nja okraja.

Na tem zadnjem zasedanju je 
bilo med drugim podano tudi 
poročilo komisije, ki je v zad
njih mesecih pregledovala 
uslužibenska mesta po naših ob
činah in ugotovila nekatere 
važne stvari, kr kažejo, da je v 
naših občinskih uslužbenskih 
aparatih moč zmanjšati število 
uslužbencev-

Poglejmo torej nekatere bi
stvene lastnosti naših občinskih

ljudskih odborov. Osnovno je 
to, da se na malone vseh ob
činskih ljudskih odborih zave
dajo, da je treba opravljati de
lo s čim manjšim številom 
uslužbencev, vendar jih pri tem 
ovira nizka strokovna usposob
ljenost kadrov, pomanjkanje so
dobnih tehničnih pripomočkov, 
zlasti pa zahteve okrajnih tajni
štev z raznimi prepogostimi po
ročili, obrazci, ki nimajo nobe
ne praktične koristi.

tizrtia, ld se je v naši sedanji 
praksi že zdavnaj preživel- Se 
več: komisija sodi, da je taka 
praksa celd nekak ostanek ne
zaupanja v pravilnost dela dr
žavnih organov.

Ali ni potemtakem več kot 
očitno, da taka papirnata ad
ministracija nima namena ozi
roma ni v pomoč občinskim 
ljudskim odborom, marveč na
sprotno: negiranje razvijanja
komunalnega sistema.
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NEVESELA POVEST...
Ni še dolgo tega, ko sem 

bil no potovanju. Ker je 
bilo hladno, vlak pa je imel 
zamudo, sem si dejal, da bi 
bilo dobro stopiti v gostil
no in spiti topel čaj. Ker ni 
bilo prostora, sem praSal 
neko staro ženico, če lahko 
prisedem. »Lahko,€ je deja
la, »lahko!* Ker so ji solze 
polzele po nagubanem ob
razu, se mi je zasmilila. 
»Kaj se vam je vendar pri
petilo, mama?* sem jo 
vprašal.

Žalostno mi je odgovo
rila:

»Ko je pred leti po na
ših krajih besnel okupator, 
zažigal, selil in streljal na
še ubogo ljudstvo, so pri
bežali v naše Rovte mladi 
fantje. Postali so mo ji si
novi. Ljubila sem jih bolj 
kot svoje. Zvečer nisem za-. 
tisnila očes, dokler se niso 
vrnili, ali pa da mi je ku
rir prinesel pošto: .Marna, 
danes ne bo treba kuhati 
žgancev!' Z vso močjo sem 
se trudila, da sem jim kaj 
pripravila, da niso bili lač
ni. In obljubili so mi: ,Ma
mat, samo da nam zasije 
svoboda, mi vsi, vaši sino
vi, vas ne bomo nikdar po
zabila'

In kaj je nastalo iz teh 
obljub? Bile so gola laž... 
Sedaj sem prišla v dolino, 
našla sem te sinove, pa me 
na žalost nihče od njih ne 
pozna. Vprašala sem po 
imenu za enega in drugega 
in tako dalje.

Povedali so mi: Janez je 
nekaj večjega na okraju, 
drugi je direktor gostinske
ga podjetja, tretji je uprav
nik prodajalne zadruge itd.'

No, da, mogoče mi bo pa 
le možno pri katerem od 
njih prenočiti, sem si mi
slila, ker sem bila dejan
sko utrujena. Prišla sem 
pred lepo, moderno hišo z 
velikimi okni. Pa sem gle
dala in si rekla: mogoče bo* 
pa le zame kje kak kotiček? 
Na žalost me več ne po
znajo ...

Vrnila se bom spet do
mov in povedala tamkaj, 
da je bilo v naši skromni 
koči prostora za 15 oseb — 
v mestu pa je lahko šest 
sob s štirimi družinskimi 
člani, pa ni enega skrom
nega kotička,'da bi v njem 
prenočila... Dobrota je si
rota/« K. R. K. O.

Premajhne budnost
Ko sem se pred nedavnim 

vozil v Zagreb, sem doživel to
le:

Tam pri Sevnici so mi male 
živalce, ki so v celih trumah 
prečkale cesto, dale mnogo 
misliti. Izstopil sem iz avto
mobila in pogledal kaj naj bi 
to bilo.

Velikanske procesije kolo
radskega hrošča so Iskale nji
ve svojih gospodarjev, ki so 
jim celo leto prizanašali, da 
so ostali pri življenju.

Pa sem si dejal: če bo šlo 
tako dalje, bodo ti gospodarji 
prihodnje leto lahko za ozim
nico spravili v svoje kleti 
»hrošča* namesto krompir...

K. R. K. O.

Teden slovenskega filma 
v Radečah

Občinski komate LMS v Ra
dečah je pripravil v počasti
tev volitev v občinske ljud
ske odbore »Teden slovenske
ga filma« v dneh med 14. in 
19. oktobrom. Posebnemu pri
pravljalnemu odboru je uspelo 
dobiti vrsto filmov domače 
produkcije, med njimi: Trst, 
Vesno, Ne čakaj na maj, Tre
nutki odločitve in Kekca. Gle
dalci so imeli prilike, da se 
seznanijo z razvojem sloven
ske filmske umetnosti in s po
sebnostmi vsakega izmed 
predvajanih filmov..

Vse prireditve v tem tednu 
so uspele in gre občinskemu 
komiteju mladine za to pobu
do vse priznanje.
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PRIPRAVLJENI
(Nadaljevanje s L strani)

venskih mest, |n res je že zad
nji čas, da začnemo to vpraša
nje postavljati odločneje- Lani 
je dala republiška cestna upra
va nekaj milijonov za rekon
strukcijo ceste Zidanj most — 
Hrastnik, vendar .to ni skoroda 
nič v primeri s sredstvi, ki jih 
je dala za ureditev drugih cest. 
čisto jasno je, da brez dobrih 
cestnih zvez ne bomo mogli raz
viti militi težke niti drobne in
dustrije ne bomo mogli zadovo
ljivo oskrbovati potrošnikov s 
kmetijskimi pridelki, končno n« 
moremo razviti niti turizma.

Nekaj podobnega je z mosto
vi. Cela v.rsta mostov čaka na 
sredstva. Tako je v Trbovljah, 
Hrastniku, Sevnici, Vidmu- Kr
škem in še drugod. Kaj če bi 
morali mostove zapreti? To ne 
bi negativno vplivalo samo na 
promet v okraju, marveč bi bi- 
lo -prizadeto tudi naše gospodar
stvo.

To so nekateri važnejši pro
blemi, ki so jih konstruktivno 
obravnavali naši zbori voliv
cev. Nič koliko pa je bilo še 
drugih vprašanj, od katerih pa 
nobeno ni nerešljivo. Zato sodi
mo, da bodo imeli novoizvoljeni 
občinski ljudski odbori že takoj

skraja svoje mandatne dobe 
obilico dela,

Kaj pa sodite o izbiri kandida
tov, zlasti pa ženah in mladini?

Spr;Co nalog, Ki s jo je pred 
novimi ljudskimi odbori, se je 
naš politični aktiv zavedal, da 
je treba ljudske odbore pomla
diti in pritegniti vanje tudi yeč 
žena. V tem smo še kar dobro. 
uspeli, saj so pri nas " občine, 
kjer kandidira precej mla
dih ljudi. Samo v Rarečah 
kandidira devet mladincev, ki 
zanje upamo, da bodo tudi izvo
ljeni. Nismo pa povsem zado
voljni glede izbire žena- Mne
nja smo da jih je med kandidati 
premalo. Politični aktivi bodo 
morali zato vključiti več žena 
in tudi mfadih ljudi v občin

ske svete in druge družbene 
organizacije, kjer bodo imeli 
kopico važnega dela. V ostalem 
pa menim, da so vsepovsod 
kandidate skrbno izbrali in si
cer svoje najboljšo tovariše. 
Razveseljivo jo končno tudi to, 
da je več kandidatov — mladin
cev v zborih proizvajalcev.

V mnogih občinah so se za 
drugo etapo predvolilnih pri
prav skrbno pripravili. Ali lah
ko tedaj rečemo, da smo pri
pravljeni za jutrišnje volitve?

Po zborih volivcev smo v na

šem okraju zakti-vizirall ogrom
no število ljudi. Uspelj smo za
interesirata za predvolilne pri
prave vse naše politične in 
družbene organizacije, razna 
društva, klube, odseke in sku
pine. Vsi člani teh organizacij 
in društev so imeli s svojimi 
ljudmi še posebne razgovore, 
sestanke in posvetovanja, na ka
terih so prav tako konstruktiv
no obravhava-li kopico malih ln- 
velikih vprašanj, povezano z 
volitvami. Lahko trdimo, da je 
bilo celo naše Zasavje spričo 
aktivnosti teh organizacij in 
društev tako razgibano, kot že 
dolgo ne. Uspeli smo ta zboro
vanja, sestanke in razgovore 
povezati in menimo, da je tudi 
to lep uspeh. V večjih krajih 
smo organizirati tudi velika 
predvoMvna zborovanja, na ka-
forrVi RO govrv-n* o n^m<xni7 *'(>-
litev in o naši do sedaj preho
jeni poti naši ljudski poslanci. 
Zaradi vsega tega in resnično 
razgibane predvolivne dejavno
sti lahko rečemo, da smo na ju
trišnje volitve povsem priprav
ljeni in pričakujemo tudi naj- 
lepše volilne rezultate. (v)

GOSTILNIČAR IN-NOVINAR

„VSE za DVIG TURIZMA
Gostilna v Posavju, blizu Krške vasi. Ponedeljek, 7. 

oktobra opoldne.
NOVINAR: Nekaj bi rad pojedel.
GOSTILNIČAR: Imamo juho, krompirček, solato ln 

pečenko.
NOVINAR: Nič drugega?
GOSTILNIČAR: Ja, človek božji, kaj bi pa še vendar 

radi? Bodite zadovoljni, da dobite vsaj to. V drugih go
stiščih še tega nimajo.

NOVINAR: Dobro: juho, krompir, pečenko in solato.
Gostilničar servira, nato odide. Novinar je... toda 

poleg kosov pečenke opazijo oči lepo črno muho.
GO&TILNlCAR: Kako, da ste tako malo pojedli?
NOVINAR: Tek mi je utešila tale...
GOSTILNIČAR: Oh, ne; potem pa: ja res, muha! Po

grabi za vilice, z njimi prime muho in jo odnese v kotu 
stoječi pljuvalnik. Konec. Niti besedice v opravičilo, 
o pač:

— Vi ste pa res občutljivi! Kaj vse sem že jaz pojedel, 
pa sem še vedno živ.

— In račun. — 150 din prosim!
— Se priporočam!
Ali se splača toliko besed zaradi ene same uboge 

žuželke, po kateri pa se ml, mimogrede rečeno, še danes 
vzdiguje?

Seveda se. Ce že ne zaradi želodca, vsaj zaradi tu
rizma, ki ga pa brez ljudi ni.

O njem zadnje čase v Zasavju vse pogosteje In radi 
govorimo. Toda tako, s takšnim poslovanjem, ga še dolgo 
ne bomo spravili na zeleno vejo, kaj šele razširilL

-jak

Pri nas smo že večkrat pou
darjali, da nesistematično in 
preveliko pisarjenje desetin po
ročil, obrazcev in tiskovin sa
mo kiomplioiira administracijo, 
obenem pa nam žre kajpak 
ogromna sredstva, ki bi jih lah
ko uporabili za druge, mnogo 
bolj koristne namene. Poročilo 
kbmisije povsem nedvoumno 
pove, da je vodenje tolikšnega 
števila obrazcev in tiskovin, 
potikanje -cznih nervn+rphrih 
dolgih poročil v končni meri 
le ostanek papirnatega birokira-

Seveda je res, da ob takšnem 
stanju ne bomo mogli odpraviti 
vsega nepotrebnega dela po na
ših občanskih ljudskih odborih, 
niti ne bomo mogli zmanjšati 
števila administrativnega kadra. 
Edine možnosti ao te: da odpra
vimo odvečno pisarjenje in uga
njanje odvečne administracije, 
da vsi referenti, načelniki taj
ništev in šefi oddelkov prevza
mejo poleg svoje funkcije še 
konkretno delo, katerega sedaj 
opravljajo zato določene osebe, 
in da se vsi šefi krajevnih ura

POMOCNISKI IZPITI OBRTNIŠKIH VAJENCEV NAŠEGA OKRAJA

Novi pomočniki

MLADINCI »DRAVE« IZ OSI JEKA V TRBOVLJAH
Pretekli teden Je Imela'mla

dinska organizacija trboveljske 
Strojne tovarne v gosteh dele
gacijo sedmih mladincev iz To
varne vžigalic »Drava« v Osi
jeku.

Osiješki mladinci so sl v Tr
bovljah ogledali novi Delavski 
dom, kopališče In Klečko ln 
imeli tovarniški razgovor z mla

dimi delavci STT. Tu so si v 
spomin izmenjali tudi darila, 
Trboveljčani so jim poklonili 
uilnlrfuroo jameV,, svetilko In 
vžigalnik, Oslječani pa lep 
album o delu v svojem podjetju.

Naslednji dan so sl gostje 
ogledali z avtobusno vožnje še 
del Savinjske ' doline in Celje.

Maja

Da Izpopolnimo naše strokovne 
kadre, posveča Okrajna obrtna 
zbornica mnogo skrbi za strokov
ni napredek našega obrtnega na
raščaja, saj obstojajo v okviru 
zbornice odbor za strokovno šol
stvo, strokovne sekcije iz kovin
ske, lesne, oblačilne, brivsko-fri- 
zerske in mesarske stroke, nada
lje pomočniške izpitne komisije za 
20 obrtnih strok in mojstrske Iz
pitne lsomisije za 16 strok.

Po zaključku zadnjega šolskega 
leta na vajenskih šolah ln tečajih 
se je za opravljanje pomočniškega 
izpita priglasilo 177 obrtnih va
jencev.

Te priglasitve so pregledale po
samezne strokovne izpitne komi
sije in opravile razdelitev vajen
cev, da lzvrle v svojih strokovnih 
delavnicah praktično Izpitno delo. 
Vajenci so se resno lotili svoje 
naloge ln Izdelali praktične izdel
ke, ki so bili na visoki strokovni 
višini. Pred Izpitno komisijo, ki 
je svojo nalogo uspešno zaklju
čila s slovesno prireditvijo, ka
tere so se udeležili tudi starši va
jencev, mojstri, upravitelji posa

meznih šol ln organi oblasti, Je 
delalo izpit 177 vajencev, m sicer 
ll kovačev, u ključavničarjev, 2 
kleparja, 2 zlatarja, 1 strugar, 6 
finomehanlkov. 2 avtomehanika, 6 
pekov, 2 slaščičarja, 30 krojačev, 
19 šivilj, 6 pletilj, 4 mesarji, 10 
brlvcev-f rizerj e v, 3 sllkarjl-ple- 
skarjl, 4 kolarji, 38 mizarjev, 13 
čevljarjev, 3 sedlarjl-tapetnikl In 
dva pečarja-lončarja. Med kandi
dati Je bilo 14 nezadostnih, ki bo
do čez tri mesece opravljali po
navljalni Izpit, 23 z zadostnim 
uspehom, 87 z dobrim ln 53 s prav 
dobrim uspehom. Na tej slavnost
ni prireditvi so novi pomočniki 
prejeli spričevalo, .med najboljše 
pa je bilo po sklepu upravnega 
odbora obrtne zbornice razdeljeno 
14 nagrad. Da sta ta dva slovesna 
zaključka lepo uspela, gre zahvala 
tn priznanje razumevanju vsem 
občinam okraja ln posameznim 
podjetjem ln mojstrom.

Da Je bila ocenitev praktičnih 
Izdelkov mogoča nepristransko, Je 
komisija odredila, da so z vseh 
Izdelkov ln risb odstranili Imena 
vseh kandidatov, nato pa so tl 
vlekli številko, s katero so ošte

vilčili svoj Izdelek ln Je bil vsak 
■ kandidat tako ocenjen praktično 
ln teoretično. Da bi bila ocenitev 
praktičnih izdelkov kandidatov 
člmnatančnejša,, Je komisija le
te ocenjevala po njihovi kvaliteti, 
obliki, natančnosti mer in Izdelo
valnem času ln po risbi ln delav- 
niškem dnevniku z redi po toč
kovnem sistemu od l—loo točk, 
medtem ko so pomočniški pri
pravniki teoretični del izpita 
opravljali po sistemu vlečenja list
kov, na katerih je bilo po eno 
vprašanje lz tehnologije, stroje- 
slovja, praktičnega dela v delav
nici in računsko-kalkulacijsko na
logo. Ta del Izpita Je komisija 
ocenjevala z redi od 1—8.

Izpitna komisija je ugotovila, 
da so pomočniški pripravniki Iz
delali praktične izdelke povpreč
no prav dobro, kar dokazuje, da 
naše delavnice posvečajo kvaliteti 
izdelkov vso skrb. Praktične ra- 
čunsko-kalkulaoljske naloge pa so 
kandidati mimo teoretičnega zna
nja reševali najslabše, zato bo 
treba teoretični pouk na naših 
vajenskih šolah in tečajih Iz
boljšati.

N R S KOMENTAR

Italijanski socialni demokrati pred odločitvijo
Preteklo sredo se Je v Milanu začel XI. nacionalni kongres 

Socialnodemokratske stranke Italije, ki mu politični krogi v Ita
liji pripisujejo precejšni pomen, večji kot bi človek pričakoval, če 
bi njegovo pomembnost" ocenjeval po velikosti ln moči socialno
demokratske stranke. Kongres namreč razpravlja o Izredno važ
nem problemu Italijanskega socialističnega gibanja ln političnega 
življenja v Italiji — o odnosih med Italijanskimi socialističnimi 
silami ln njihovi morebitni združitvi.

Socialnodemokratska stranka Italije 
je nastala pred desetimi leti — v ob
dobju zaostrovanja blokovskih naspro
tij in hladne vojne — kot izraz opo
zicije nasproti političnemu sodelova
nju socialistov s komunisti. Njeni po
slanci so se v parlamentu vsedli v klop 
med socialisti In demokristjani.

V socialnodemokratsko stranko so 
se vključile reformistične struje Ita
lijanskega socialističnega gibanja, ki 
združuje zlasti izobražence in srednje 
sloje.

Socialnodemokratski vrhovi so sku
šali a svojo dejavnostjo preprečiti so
delovanje demokristjanov s monarhi
sti ln fašisti, zato so sodelovali s de
mokristjani v koaliciji centra, v kate
ri so bili rasen demokristjanov ln so
cialnih demokratov tudi liberalci in 
republikanci. Obenem Pa so se trudili, 
da bi razbili pakt o sodelovanju med 
komunisti in socialisti, ločili sociali
ste od komunistov ln jih pridobili za 
svoje reformistične poglede ▼ notranji 
politiki in atlantske težnje v zunanji 
politiki.

Socialnodemokratska stranka Je ena 
najmanjših italijanskih strank. V par
lamentu; ki so ga Izvolili 7. Julija leta 
1953, so sedeli razdeljeni takole (od

leve proti desni): komunisti 143, soci
alisti 75, socialni demokrati 19, repu
blikanci 5, liberalci 14, demokristjani 
262, monarhisti 40, neofašlstl 29. Če se 
nekoliko poglobimo v te podatke, kma
lu ugotovimo, da demokristjani ne 
morejo vladati brez podpore drugih 
strank. To dejstvo so izkoristili soci
alni demokrati, liberalci in republi
kanci. Tako Je nastala štlrlstrankar- 
ska vladna koalicija, v kateri so soci
alni demokrati igrali pomembno vlo
go, saj so imeli razen podpredsedniške
ga stolčka, na katerem je sedel nji
hov vodja Saragat, tudi nekaj mini
strskih položajev.

Sodelovanje z demokristjani, tri Je 
bilo Povezano z nenehnim popušča
njem konservativni večini v demokr- 
ščanskem vodstvu, Je precej kompro
mitiralo voditelje socialnih demokra
tov ln povzročilo negodovanje v vr
stah socialne demokracije. Vladna ko
alicija se je vrtela v začaranem kro
gu kompromisov ln prepirov, nagi
bala se Je vedno bolj na desno, one
mogočala vsako napredno reformo ln 
končno razpadla. Medtem so se blo
kovska nasprotja ublažila, v Sovjet
ski zvezi je prišlo do pomembnih zgo
dovinskih sprememb, svetovna Jav

nost se Je pričela zavedati nevarnosti 
hladne vojne. Vse to Je vplivalo tudi 
na italijansko politično življenje. So
cialistične sile so se znašle pred od
ločitvijo: dovoliti demokristjanom, da 
še nadalje preprečujejo vse napredne 
reformo in otežkočajo svetovno pomlr- 
jevanje ali z druženlml močmi zago
toviti takšno vladno politiko, ki bo 
ustrezala težnjam delovnih ljudi. Tako 
je prišlo do akcije za združitev so
cialističnih sil, ki so jo podprle vse 
napredne sktiplne v Italijanskem so
cialističnem gibanju, medtem ko so 
desničarske silo nastopile proti zdru
žitvi.

Italijanski socialni demokrati niso 
enotni- Razdeljeni so v več struj, med 
katerimi so precejšnje razlike, ki so 
včasih tako velike kot med stranka
mi. Na desnici je tako imenovana »So
cialistična demokracija«, v centru Je 
Saragatova struja, proti levici Je »So- 
olagistlčns avtonomija«, na skrajni le
vici pa »Socialistična enotnost«. Naj
močnejša je skupina v centru, Id Jo 
vodi Saragat, predsednik stranke.

Za kongres v Milanu Je vsaka »trn
ja pripravila svoje poročilo. Iz pisa
nja italijanskega tiska Je razvidno, da 
so »tališča obeh levih struj ekoro isto
vetna, prav tako kot »tališča centra ln 
desnice. Lahko torej govorimo o des
ni In levi frakciji, ki Ju ločijo 
različni pogledi na glavna vPralanja 
Italijanske socialne demokracije: 1. so
delovanje v vladi, 2. združitev socia
lističnih sil. Desnica odklanja združi
tev, dokler ne bodo socialisti obrnili

hrbta, komunistom ln prevzeli njiho
vo reformistično taktiko, zavzema se 
ta sodelovanje z demokristjani In za 
koalicijo centra. Levica pa ne postav
lja socialistom kapitalističnih pogojev 
In sodi, da se morajo socialistične si
le združiti in s tem omogočiti sestavo 
levo usmerjene vlade.

Nasprotja so tudi na področju zu
nanje politike. Desnica zagovarja At
lantski pakt ln nasprotuje »novim po
gledom«, levica pa se zavzema za sla
bitev blokovskih koncepcij in za zdru
ževanje Evrope v skupnost držav, ki 
naj ima socialistične cilje.

Danes je težko reči, katera stru
ja bo zmagala. Iz poročila tajništva 
stranke Je razvidno, da al je Saragat 
zagotovil na nedavnih pokrajin, kon
gresih 50 odstotkov glasov, obe levi 
struji 35 odstotkov, desna Pa 8 odstot
kov. Ostale glasove so dobile manjše 
skupine. Levica pa trdi, da sl je Sa
ragat zagotovil le 43 odstotkov, obe 
levi struji 45 odstotkov, desna pa 5 
odstotkov. Levica in desnica sta torej 
približno enako močni. Od tega, kam 
se bodo nagnile manjše struje, je od
visna zmaga te ali one frakcije.

Italijanska Javnost z zanimanjem 
spremlja kongres v Milanu tudi zato, 
ker bodo prihodnjo pomlad v Italiji 
parlamentarne volitve, po katerih se 
bodo morale socialistične sile odloči
ti — za sodelovanje ali proti njemu. 
Ta odločitev (naj bo takšna ali dru
gačna) pa bo vplivala na vse politič
no življenje v Italiji.

dov usposobijo za vodenje ma
tične službe in končno: da zač
nemo sistematično šolati občin
ske uslužbence.

Strokovnost uslužbencev po 
občinskih ljudskih odborih ka
že, da imamo 231 uslužbencev z 
nižjo strokovno izobrazbo, če
prav bi jdh smelo biti po zaklo
nu na občinah le Ul.

Slednjič je komisije že ugo
tovila, da preveliko operativno 
delo okraja počasi hromi in za
vira nadaljnji razvoj komunal
ne samouprave, občine pa si že
lijo več konkretne pomoči in 
nasvetov.

Zanimivo je, da sta oba okraj
na zbora poročilo sprejela brez 
vsake diskusije. Na skupni seji 
so odborniki nato razpravljali 
še o akciji za cepljenje proti 
ofcroSki paralizi, sklenili, da bo 
imel novoizvoljeni okrajni 
ljudski odbor 45 odbornikov 
okrajnega zbora dn 39 odborni
kov zbora proizvajalcev- Konč
no je bilo sprejetih še vrsta 
raznih sklepov.

Na ločenih sejah sta oba zbo
ra razpravljala med drugim tu
di o programu uporabe sred
stev skladov za vzgojo gospo
darskih kadrov, o gradnjah no- 
viji šol bi predračunu sklada za 
kadre OLO. O zadnjih dveh 
sklepih poročamo na drugem 
mestu. (v)

GOSPODARSKI KOMENTAR

Enak,start1
Zadnjič, ko smo govorili o 

bistvenih gospodarsko-političnih 
osnovah predloženega osnutka, 
smo dejali, da daje ta:

— večjo spodbudo ln mate
rialno zaintereseniranost posa
meznikom za večjo produktiv

nost dela |n kolektivom za bolj
še gospodarjenje, ko uvaja 
enotno delitev dohodka v vsem 
gospodarstvu, uvaja enotna me
rila, prek katerih se ocenjuje 
gospodarjenje v podjetju in 
udeležba kolektiva in posamez
nika na uspehih tega gospodar
jenja.

Razložimo si to nekoliko po
drobneje.

Vse dosedanje Instrumente 
smo grajali, ker niso bili dovolj 
spodbudni. Nič kolikokrat smo 
grajali tako Imenovani neenak 
»start« podjetij, ki so ga ko
lektivi čutili pri delitvi dohod
ka in oblikovanju plač. Upravi
čena je bila graja, da je bil 
pogostokrat kolektiv, ki je bolje 
gospodaril, kaznovan, kolektiv, 
ki je delal slabše od drugih, 
ustvarjal manj, ker je slabše 
gospodaril, trošil več materiala, 
Imel manjšo produktivnost, pa 
je ustvarjal večje dohodke ln 
prejemal večje zaslužke.

Te neskladnosti v »startu« so 
se povečale še letos, ko je za
čel del gospodarskih organiza
cij deliti dohodek na način, da 
je ugotavljal dobiček, del pa ga 
je oblikoval z ugotavljanjem in 
delitvijo dohodka.

Predloženi osnutek pa enako 
obravnava vse gospodarske or
ganizacije. Po njegovih načelih 
se bo enotno delil tisti dohodek, 
ki ga zakon obravnava kot do
hodek (razlika med ustvarjenim 
celotnim dohodkom in seštev
kom vrednosti materialnih stro
škov amortizacije, rednih druž
benih prispevkov, drugih pri
spevkov ln prometnega davka.)

Obračun med gospodarsko or
ganizacijo in družbeno skup
nostjo bo potekal lz dveh Izho
dišč. Med prve, redne družbene 
obveznosti, ki bodo z zakonom 
vnaprej določene, to vštete 
obresti od osnovnih sredstev in 
sklada obratnih sredstev ter 
zemljarlna. Pomen takšnih ob
veznosti do družbene skupnosti 
naj bi imel tudi prometni da
vek, vendar s to razliko, da bi 
se redni prispevki določali ne
odvisno od ustvarjenega dohod
ka, prometni davek pa takrat, 
ko bo gospodarska organizacija 
prodala svoje blago, oziroma 
opravila storitev.

V določitvi teh rednih pri
spevkov Je Izraženo načelo, da 
gospodarske organizacije uprav
ljajo in delajo z družbenimi 
proizvajalnimi sredstvi in mo
rajo seveda v skladu s tem po
slovati.

Druga oblika obračuna med 
skupnostjo ln podjetjem pa je 
predvidena v zakonu z Instru
menti, ki vsebujejo določila o 
delitvi dohodka. Ti pa določajo 
stopnjo samostojnosti podjetja 
in v njih jo izražena tudi pravi
ca delavcev do dohodka, ki so 
ga ustvarili.

Izhodišče ali »start«, kot smo 
dejali doslej, Je torej enako ln 
prav to Je spodbuda posamez
nikom za večjo produktivnost 
dela In kolektivom za boljše 
gospodarjenje, kajti osebni doho
dek posameznika ln kolektiva 
kot celote bo odvisen od storil
nosti, od tega, kako smotrno be 
ta ati oni kolektiv gospodaril. 
Na smotrno gospodarjenje, na 
večje ustvarjanje dohodka, zvi
šanje storilnosti ln zmanjšanje 
stroškov pa seveda vpliva vrsta 
stvari. Toda o tem kdaj pri
hodnjič.



M porabimo in pridelamo dovolj mleka?
1 del MLEKA na OSEBO JE MALO. — KJE JE VZROK NAZADOVANJA PORABE MLEKA? 
— ALI BOMO DOSEGLI PORABO MLEKA V PRVIH POVOJNIH LETIH? — ZASAVJE SE 
JE OBOGATILO ZA EN MLEKARSKI OBRAT — PRAVIMO, DA BOMO POVEČALI PRIDE
LEK MLEKA. — TUDI NA KVALITETO MLEKA NE SMEMO POZABITI

Sk>Sn0 pravilo je, da potroš- borno hoteli zadostiti potrebam, 
DJa vodi proizvodnjo. Toda ze- čeprav to ne bo v interesu mle- 
^ klavrna bi bila proizvodnja karne zaradi obstoja. Torej, da 

eka, če bi se ravnala po po- bi se razumeli: s postavitvijo 
J”1 na primer v T,r bovl j ah. mlekarne še ni rešen problem, 
ndelovaloi, ki preskrbujejo Naš posavski del Slovenije 
Vbovlje z mlekom, bi morali sodi po 'kmetijski rajonizaoiji 

od konca vojne sem zmanjševa- v predgorsko pokirajiino. Značil- 
i količino namolzenega mleka, nost kmetijske proizvodnje v 
o nekam čudno zveni, vendar teh krajih naj bi bila v živino- 

le tako. Statistični podatki reji in sadjarstvu. T0 nam po-
aamreč povedo, da je povprečna 
dnevna poraba mleka na osebo 
Maišala tedaj 0,3 1 in več. Da- 
11,65 pa je ta številka precej 
*anjša. Dober deotliter mleka 
3® povprečelc za Trbovlje. V 
Hrastniku pa je ta številka še 
manjša. Ko govorimo o sodob
ni Prehrani, nikakor ne more
mo preko teh številk. Sodobna 
Prehrana daje prednost hrani, 
ki ima več beljakovin. Posebno 
Pa so važne beljakovine žjval-

kaže tudi struktura narodnega 
dohodka v kmetijstvu.

Preveč živine na enoto povr
šine. slabo produktivna živina,

nizki hektarski pridelki, izčr
pana zemlja — to so boleče toč
ke našega kmetijstva. Število 
živine se je v letu 1955 ustali
lo in od takrat naprej raste. 
Število živine, kakršno imamo 
na primer v občinah od Sevnice 
do Zagorja po enoti površine, 
bi ustrezalo pri večjih pridel
kih. Ce bi pridelali nad 40 sto
tov sena na 1 ha travnika in ne 
25 stotov, kakor ga, bi sedanje 
število živine lahko opravičili. 
Pri sedanjih pridelkih pa živi
na gladu j e, zlasti v zimskem

času. Zaradi gladovanja živine 
ne more imeti tistih proizva
jalnih sposobnosti, kri. jih sicer 
ima- Krave molzejo povprečno 
1400 1 mleka na leto, medtem 
ko ga krave, ki so odbrane in 
vpisane v rodovniške knjige, 
dajejo povprečno 2400 1, Torej 
perspektive imamo.

Poleg vse količine mleka, ki 
ga bomo pridelali, bodo mle
karji in potrošniki zahtevali 
tudi kakovost mleka. To je higi
ensko mleko in mleko brez po
tvorb. Sposobnost in marljivost 
ter delo mlečnih kontrolorjev 
se bodo pokazali prav tam. V 
stalnem stiku s proizvajalci 
lahko kotrolorji mnogo napravi
jo v tej smeri. BSK

Dva različna komentarja

Pred dvanajstimi leti
Bil sem predsednik volilne 

komisije. Ta dolžnost se mi je

in nato slovesno segali z roko 
v skrinjico ter tako odločali o 
svoji usodi- Živo se še spomi-

mmm

ekega izvora. Mleko je eno iz- zdela zel° imenitna, zato sem 
med teh hranil, ld vsebujejo bil z imenovanjem kar se da 
Precej beljakovin živalskega iz- poča3čeln- Bilo pa je tudi zani- 
vora. Način prehrane je prav mivo sedeti za mizo in opazova- 
Sotovo ogledalo življenjske raiv- ** ljudi, kako so z dolžnim spo
ni- Navedena količina porablje- Slovenjem stopali v volilni pre
bega mleka pa kaže ravno na- stor- daiaU Potrebne podatke 
Sprotno. Malo beljakovin in ve.
Uko močnatih hranil je izraz 
enostavne prehrane. Za primer- 
javo omenjam porabo mesa in 
mesnih Izdelkov, ki je v zad
njih letih zielo porasla. Torej le 
taste količina beljakovinskih 
hranil. Vendar je škoda, da ra
ste le na račun dražjih beljako
vinskih hranil. Ceneje je proiz
vajati beljakovine v mleku kot 
Pa v mesu. Količinsko enaka 
ali celo večja od mleka je po
raba alkoholnih pijač. Mleka 
Porabimo v Trbovljah okrog 
34 1 na leto po osebi, alkohol
nih pijač pa 40 1. Upoštevajmo, 
da so otroci tudi računani in 
da ne popijejo toliko alkohol
nih pijač kot odrasli.

Vzrokov, ki vplivajo na po
rabo mleka, je več. Težko je 
neči, kateri so glavni. Vendar 
z ugotovitvijo teh bi že začeli 
reševati ta problem. Prav go
tovo ne bomo smeli zvaliti vse 
krivd« na potrošnika. Del kriv
de bosta bržkone morala po
spraviti nesolidnost v preskrbi 
in — cena- njam dveh dogodkov, ki ju ne

V povojnih letih Je mlekarna' bom nikoli pozabil... 
tz Ptuja pošiljala Trbovljam V volilni prostor je stopila 
do 9000 1 mleka na dan. Res, da ženica in prišla k mizi. Povo
je bila takrat preskrba žago- dala je svoje ime. Poiskal sem 
tovljena in da so bile prehran- ga v volilnem imeniku in rdeče 
ske razmere tedaj drugačne obkrožil. Član komisije poleg 
kot danes. Vendar cilj sodobne mene Ji je izročil kroglico j n jo 
Prehrane naj bi bila poraba napotil k skrinjicama. Tu so ji

Kakor da v njej še ni dozo
rela odločitev, je nekaj časa 
pomišljala in nezaupljivo pogle
dovala zdaj prvo, zdaj drugo 
skrinjico. Nato je zapičila svoj 
pogled v člana volilnega odbora 
in ga vprašala:

»Katera je črna?«
Pokazal je proti drugi skrinji

ci, ki je bila brez kandidatne 
liste kakor oskubljena kokoš.

Mladi pomočniki pomagajo prodajalcu kostanja

Sla je k prvi skrinjici in segla 
z roko v njeno notranjost- Nato 
se je obrnila proti vratom.

» S« v drugo!« jc je opozoril 
član komisije.

Nikoli ne bom pozabil njene
ga pogleda, s katerim nas je 
tako čudno ošinila. Čeprav v 
nas ni bilo občutka krivde, smo 
vendarle povesili oči. V starki- 
nem pogledu smo čutili nezau
panje do vsega, kar je še malo 
prej vzbujalo tudi njeno spo
štovanje.

Ko je zapustila prostor, ne da 
bi segla z roko v drugo skrinji
co, je nekdo tiho dejal:

»Užalili smo jo... Med vojno 
so ji belogardisti ubiti sine...«

Mlakar je ljudi nagovarjal, 
naj ne gredo volit, sam pa je 
med prvimi prišel na volišče. 
Ne vem, zakaj nam je vsakemu 
posebej segel v roko- Najbrž je 
s tem hlinil svojo privrženost 
ljudski oblasti... Mi mu seveda 
nismo verjeli in smo njegovo 
roko čutili v svoji kot nekaj 
spolzkega in ostudnega... Če
prav je lahko opazil, da nam ni 
do razgovora z njim, nam je 
vsiljeval svoja vprašanja:

»Kaj, ali bomo kmalu zaklju
čili? Kako nespametni so ljud
je, da ne pridejo že takoj zju
traj na volišče, ko pa bodo na
vsezadnje le prišli,.. Tudi vam 
ni prijetno, kajne, sedeti tako
le za mizo in čakati zamudni
ke. .. Ce vam je prav, bom tudi 
jaz nagovarjal ljudi, naj čim- 
prej opravijo svojo državljansko 
dolžnost-..«

Sedel sem v prvi vrsti in čakal, da 
bodo začeti z zborovanjem. Pa mi je 
prišlo na misel, da bi-izkoristil obi
čajno zavlačevanje pričetka sestan
ka za razgovor s sivolasim možem, 
ki je sedel poleg mene. Izbral sem 
zelo aktualno temo. Torej:

»Ali ste že slišali o umetnem sa
telitu?«

Možakar se je hipoma obrnil k 
meni in mi odgovoril taki sito z vpra
šanjem:

»Da, nekaj sem slišal o tem — 
kako že pravite — satelitu. Pa misli
te, da je kaj resnice na tem?«

Ko so se razpršiti njegovi zadnji 
dvomi v verjetnost obstoja umetnega 
satelita, je dejal:

»Velike stvari se dogajajo. Ce ne 
bo vojne — ko bi je le ne bilo — 
bomo morda res še doživeli potova
nje na luno, Kaj mislite, ali se bo 
te zgodilo še za mojega življenja?«

Rad bi mu bil odgovoril, da se 
danes uresničujejo stvari, ki so se 
še pred desetletji zdele nemogoče in 
fantastične, pa naju je pretrgal 
predsednik Socialistične zveze, ki je 
naposled le začel z zborovanjem. Po 
končanem sestanku pa možakar očit
no ni bil pri volji, da bi nadaljeval 
pogovor o »rdeči luni«, ampak je 
raje pohitel za vaščani. Razločno sem 
ga slišal, kako je rekel:

»Veš, ,Tone, tisto o obnovi vino
gradov pa le ni tako nespametno.,.«

Nisem mu zameril, ker je pozabil, 
da sem mu bil dolžan odgovor. Oba 
razgovora — prvi o umetnem sate
litu in drugi o obnovi vinogradov — 
sta sl v nečem vendarle podobna: 
v obeh je možakar pokazal smisel 
za napredek...

Srečal sem jo na poti domov. Zde
la se mi je nekam postarana in — 
čudno — tudi manj jezikava. Pa sem 
takoj, ko sem izustil tisto o umetnem 
Satelitu, sprevidel, da sem se zmo
til. V odgovor je izbruhala toliko 
besed, da jih moj primitivni spre
jemnik ni mogel vseh sprejeti. Na
glica pa je bila taka, da bi prej za
ustavil let umetnega satelita, kakor 
pa njo pripravil k molku. Če sem 
prav razumel, je bilo v prgišču nje
nih besedi tudi. tole:

»Ali misliš, da verjamem v umetni 
satelit? Kakor je bog ustvaril svet, 
talk bo tudi ostal. Nd mogoče, da bi 
ljudje napraviti novo luno...«

Ko sem se vračal po isti poti, sem 
jo spet srečal. To pot je bila v žen
ski družbi in tudi tema razgovora je 
bila drugačna. Svoji sobesednici — 
najbrž tudi tako jezikavi — je go
vorila:

»Ali sri ju videla? 2e deset let sta 
poročena, pa sta še vedno ko zaljub
ljen parček ... Da ju le ni sram ...«

To pa je smisel za zaostalost, kaj
ne?

O UMETNEM SATELITU

toleka v omenjeni povojni dobi. 
Razmišljanja v tej smeri so ro
dila idejo o zidavi mlekarne v 
Radečah. Lep je ta nov mle
karski obrat. Ker stoji, bo 
Irefoa skrbno delati, da bo 
»volk sit in koza cela«. Obrat 
3® bil zgrajen z namenom, da 
reši ta problem mleka v Trbov
ljah In Hrastniku. Prav lepa 
biisel je bila uresničena. Živi
norejec je dobil zagotovljeno 
®mer reje, potrošnik pa mleko. 
Vendar se bo porodilo nekaj 
vprašanj, ki j% po tiivestiicdj- 
*kih delih običajno ne manjka. 
Mlekarna ima kapaciteto 5000 1 
dnevno. Hrastnik In Trbovlje 
pa imata skupaj približno 27.000 
Prebivalcev." Pri sedanji porabi 
mleka je to približno 3000 1 na 
dan. Perspektivno pa nam 
n« sme biti merilo. Potroš
nja mleka bo prav gotovo nora- 
8la in dosegla 0,3 1 na osebo in 
v*č na dan. Da ho mlekarna 
rentabilna, se bo ukvarjala tu
di s predelajo mleka. Sama pa- 
•terizacfja mleka bo nujna, če

pojasnili, da ima dve izbiri: če 
hoče glasovati za kandidata 
Ljudske Ironte, mora spustiti 
kroglico v prvo skrinjico, a če 
žeti izraziti nezaupanje v ljud
sko oblast, lahko odda svoj glas 
v drugo skrinjico...

TO BI BILO ZELO KORISTNO
Perspektivni načrt trboveljske 

občine predvideva med drugim 
tudi zgraditev paviljonov v Spod
njih in Zgornjih Trbovljah. Ta 
pobuda Je seveda zelo koristna in 
bi Jo bilo treba kmalu uresničiti. 
V obeh paviljonih bi bile proda
jalne sadja, zelenjave, povrtnine, 
mleka, mesa in drugih živil, briv
nice in drugo. Zraven paviljona v 
Zg. Trbovljah bi bila tudi manjša 
tržnica, kar je že davna želja po
trošnikov v tem delu Trbovelj.

Pomanjkanje trgovskih skladišč 
v Trbovljah se odraža tudi v ne
redni preskrbi potrošnikov z ozim
nicami. Problem bodo delno omi
lili z zgraditvijo velikega skladi
šča, ki ga gradi (pri Plevčaku) tr
govsko podjetje »Vitaminka«. Za 
to bodo potrebna precejšnja sred
stva, ki jih bodo dobili z najet
jem zveznega investicijskega po
sojila.

(!) Bračun defa 
na 5)oBrm

Ko je pristopil k skrinjica
ma, mu je član komisije pojas
nil:

»To je skrinjica z tisto Osvo
bodilne fronte, tale tu pa je 
skrinjica brez tiste ... «

»Vem,« je dejal. ' »Glasoval 
bom za listo Osvobodilne fron
te— Ne maram dati svoj glas 
tistemu ušivemu Petru...«

V njegovih besedah je bilo 
toliko hinavščine, da se nam je 
kar gabilo. Ko je po vrsti segel 
v obe skrinjici, je zapustil pro
stor.

»Roka se mu je nekam dolgo 
obotavljala v črni skrinjici,« se 
je nekdo pošalil na njegov ra
čun-

Čeprav mi je šlo na smeh, 
sem se moral zresniti in opozo
riti člane komisije, da take pri
pombe niso dovoljene.

.IboBode.
NAJAKTIVNEJŠA JE 
DRAMSKA SEKCIJA

V nedeljo so se na Dobrni v 
Trbovljah zbrali Svobodarji k 
letnemu obračunu svojega kul
turnega dela. Ob navzočnosti 
preko 130 članov In gostov, med 
katerimi je bil tudi predsednik 
Okrajnega sveta »Svobod« in 
prosvetnih društev tov. Pjtvle 
Kovač, so opravili svoj šesti 
redni letni občni zbor. Društvo 
obstaja že pet let in je v gpri
to letošnjega leta praznovalo 
petletnico svojega dela.

Iz podanih poročil smo po
vzeli, da je bila najaktivnejša v 
društvu dramska sekcija, dobro 
pa so delali: mladinsko gledali
šče, šahovska sekcija in knjiž
nica. Lutkovno gledališča obsta
ja samo na papirju in tudi pev
ski zbor ne more zaživeti, to pa 
zaradi pomanjkanja pevovodje. 
Prav lepo posluje društvena 
knjižnica, saj ima preko sto

bralcev. Društvo je imelo tudi 
kino sekcijo, ki pa so jo morali 
zaradi neren labilnosti opustiti. 
Velik problem v dobrnski »Svo
bodi« je športno društvo »Slo
ga«, k| finančno zelo obreme
njuje društveno blagajno.

Sama razprava na občnem

zboru, sprejet) sklepi In novo 
vodstvo društva, ki so ga člani 
izvolili, so porok, da bo »Svo
boda« na Dobrni tudi v bodoče 
vršila na svojem sektorju kul
turno poslanstvo tn skušala dati 
delovnim ljudem čim več kul
turnih prireditev.

IZ HRASTNIKA
V pripravah na volitve v ljud

ske odbore je bilo v hrastnlški 
občini več sestankov ln zborovanj 
s člani mladinske organizacije. 
Na teh so mladi ljudje govorili 
o pomenu bližnjih volitev. Mla
dinci so se seznalill z nalogami 
komune ln govorili o nadaljnjem 
razvoju komunalnega sistema. Na 
zborih volivcev so predlagali za 
kandidate tudi mlade ljudi, dobre 
mladinske aktiviste ln delavce. 
Od teh Jih kandidira v občinski 
ljudski odbor 3. v zbor proizva
jalcev pa 8 in je verjetno, da jih 
bo nekaj tudi izvoljenih.

Srečanje s koprivniškimi volivci
i

Nd jih bdHo mnogo! Rekli so nam, 
da jih je bilo na zadnjem zboru vo
livcev mnogo več. Predvolilni sesta
nek pa je vseeno lepo uspel.

Podpredsednik Zupančič jiim je ob
razložil nekatere zunanjepolitične 
dogodke, pomen bližnjih volitev, in 
kajpak nekatere novosti v našem 
gospodarstvu, zlasti pa v kmetijstvu.

Potem je dala beseda besedo. Zem
lja v Koprivnici nd kdo ve kaj rado
darna. Kmetje morajo biti res moj
stri, da iztisnejo iz nje, kar se naj
več dfi.

Volivci- so razložili svoje težave. 
Največ preglavic jim dela trem v' no 
koloradski hrošč. Škodljivec se je 
tako razpasel, da je postal že huda 
nadloga. Nič čudnega, če še danes 
nekateri kmetovalci niso spoznali, 
da je edina obramba pred njim do
bro dn temeljito škropljenje. Bolj ko 
škropiš, manj ga je. Zato so kmetje 
na sestanku povedati, da mora biti 
drugo leto na razpolago dovolj škro
piva, potrebovati bi tudi nekoliko 
več škropilnic.

Gospodarji so se pomenili še o 
drugih stvareh. Neki kmet je ne
davno zasadil prve sadike ribezlja. 
Takole za poskušnjo. Zdaj bo videl, 
kako bo uspeval. Ce bo zemlja pri
merna, bo zasadil še več tega do
nosnega plodu.

Sploh bodo morati koprivniški 
kmetovalca misliti na kaj več, kot 
zgolj na obdelovanje svoje zemlje 
po enem in istem načinu. Ce bo n. 
Pr. senovška občina v prihodnjih le
tih zgradila nekakšno tovarnico, kjer 
bi predelovali sadje, bi imeli tudi 
koprivniiškl kmetovalci naravnost

idealne pogoje aa prodajo svojega 
sadja. Kajpak pa bodo morali naj
prej začeti s temeljitim sadjarstvom.

Pa so koprivniški volivci hoteli 
vedeti, kdaj bo pri njih dograjen 
vodovod, kulturnoprosvetna dvora
na, za kaitero bodo načrti že zagotov
ljeni, pritoževati pa so se tudi nad 
elektriko. Ni redkost, če morejo, 
imeti poleg prižgane električne luči 
še petrolejko. Torej dvojni stroški.

Za svojo kulturnoprosvetno de
javnost bodo koprivniški ljudje radi 
prispevali še kaj več kot doslej. Tam 
pod šolo je že odrejen prostor, kjer 
bo stal kulturni dom, v katerem bo 
poleg dvoranice še poštni urad in 
ambulanta, da ljudem ne bo treba 
pešačiti do Senovega celo 14.ro in pol. 
Kmetje so darovati že nekaj lesa, ki

zdaj čaka pridnih" rok, da ga bodo 
začele obdelovati.

Tovariš upravitelj nam je dejal: 
»Počasi se zavedamo, da smo sami 
odgovorni za celokupni napredek 
svoje vasi.' Nismo več tako zaostali 
kot pred leti. Kadar bomo dobiti 
dvoranico, bo v najti vasi še bolj 
živahno življenje«,

V tisti sobici, kjer je sedaj za silo 
urejen oder, na katerem takole dva
krat, do petkrat na leto zaigrajo 
starejši in mladi ljudje, res ni mo
goče dati kdo ve kaj iz sebe. Drži 
pa, da so kljub temu delali z voljo 
in vztrajnostjo.

Jutri bodo koprivniški volivci šil 
volit svoje kandidate. Izbrali so tri. 
Izvoliti bodo kajpada najboljšega.

(v)

MINULO NEDELJO:

Bombni napad 
na Krško polje
»Žrtev« zračne Invazije Brege pri Krškem 0 Thmjderboldi 
najbolj navdušili 0 To je Kristina! 0 Skok z zadržkom 
državnega prvaka Damjanoviča 0 Poleti brez motorja 0 Vse 
to in še več na nedeljskem posavskem aeromitingu 0 Poro

čilo našega posavskega dopisnika:

Krško polje je trepetalo v lahnem jesenskem vetru. Bli
žale so se popoldanske ure. Od nekod daleč je prihajal za
molkel glas letalskih motorjev.

Na obzorju so se pokazale štiri svetle točke. Štirje 
Thu-nderboldi. Na trupih se svetijo peterokrake, rdeče zvezde. 
Pod'krili štirikrat po dve bombi. Jekleni ptiči so dosegli cilj, 
menjajo smer poleta, padajo nizko nad zemljo in se spet

V občini so imeli pred kratkim 
tudi sestanke z mladimi volivci, 
ki bodo letos prvič volili. Teh vo
livcev je v občini 520, sestanke z 
njimi pa so imeli v Zgornjem in 
Spodnjem Hrastniku, na Dolu, 
Turju ln na Marnem.

Na sestankih osnovnih mladin
skih organizacij so se pogovorili 
tudi o.okrasitvi volišč, o udelež
bi mladih na volitvah in o pri
pravi kresov, ki jih bodo v po
častitev volitev prižgali nocoj. 
Mladinci so sklenili, da bodo med 
prvimi opravili svojo državljan
sko dolžnost.

Mladinci bodo Jutri s polnošte
vilno udeležbo na volitvah doka
zali. da so vredni nasledniki mla
dincev — skojevcev, ki so dali 
svoje mlado življenje za sociali
stično domovino.

-ak
Mladinska zborovanja 
tudi v sevniški občini

Sevniškl mladinski voditelji pra
vijo, da svoje uspehe neradi obe
šajo na velik zvon, kar pa še ne 
pomeni, da nimajo kaj pokazati. 
Kakor drugod, prirejajo tudi v 
sevniškl občini mladinska zboro
vanja, na katerih se mladina pri
pravlja za volitve. Taka zborova
nja so le bila ali pa še bodo v 
Boštanju, Gabrijelah, Tržišču, na 
Studencu, Šentjanžu ln drugje. 
Vsepoviod je videti, da se mladina 
zelo zanima za volitve ln za razne 
občinske probleme, ki Jih je pri
pravljena tudi pomagati reševati.

Namenil Je hiši za koristne 
namene

Po smrti zaslužnega Sevnlčana, 
Ernesta Kruleja, ki, je zapustil 
precejšnje premoženje, je javnost 
zvedela za njegovo oporoko, v ka
teri je volil nekaj svojega premo
ženja tudi društvu prijateljev 
mladine in organizaciji vojaških 
vojnih invalidov. Obe društvi sta 
dobili v trajno last dve hiši, ki 
boeta na ta način služili zelo ko
ristnemu namenu.

Odločitev pokojnega Kruleja je 
bila zelo plemenita ln zasluži, da 
zve zanjo tudi širša javnost.

Spet ga popravljajo
Okoli savskih mostov nastajajo 

že dovtipi, s katerimi ljudje Iz
ražajo svoje nezadovoljstvo. To 
pot je na vrsti sevniški most, ki 
je že spet v popravilu. Vsa mogo
ča prevozna sredstva morajo za
radi tega delati dolge ovinke pre
ko krškega in radeškega mostu, 
kar je seveda zamudno ln drago. 
Pomisliti pa je treba tudi na to, 
aa vsako leto porabimo toliko dra
gocenega lesa, most pa še vedno 
ni tak, kot bi bilo treba. Ali se 
ne bt že enkrat odločili za grad
njo betonskega mostu? To bomo 
prej ko slej morali storiti, toda 
do takrat — če bomo le dolgo od
lagali — bom^meli z večnimi po
pravili Se vč^P stroškov.

Šolski letali Jugoslovanskega vojnega letalstva

dvigajo. Štirikrat po dve črni piki »ta zagrmeli na tla. Oblaki 
prahu in prsti švigajo proti nebu. Zamolkli vzbuhi in deto
nacije avionskih strelov. Letala se vračajo. Na njihovo mesto 
prihaja nova četvorka ...

Posavje med Krškim ln Brežicami je doživelo minulo 
nedeljo bombni zračni napad.

Postalo je »žrtev« osmih okretnih Thunderboldov jugoslo
vanskega vojnega letalstva.

To je bila improvizirana bombna invazija, predzadnja 
točka zanimivega posavskega aeromitinga v Bregeh. ki »o ga 
tamkajšnji letalci pripravili v čast jutrišnjim volitvam v nov o 
ljudske odbore in bližnjega oocmskega praznika Brežic.

Thunderboldi so se v veličastnem, nizkem letu vrnili nad 
letališče, naredili častni krog, nato pa ubrali smer proti kraju, 
od koder so prileteli.

2e pred štirinajsto uro, ko je bil napovedan začetek 
prireditve, se je zbralo na letališču posavskih letalcev v Bre
geh pri Krškem več sto navdušenih gledalcev, ki so z zani
manjem opazovali polete in pristanke letal najrazličnejših 
znamk in let, prihajajočih semkaj iz različnih letališč elove- 
skih in zagrebškega aerokluba.

Nekaj pred 15. uro eo v zrak spuščeni baloni s pozdravom 
Titu napovedali začetek te letalske prireditve v Zasavju. Iz 
dvokrilcev, ki sta zaokrožila nad letališčem, sta se odtrgali 
dve neznatni piki in hip nato že odprli beli kupoli.

»Saj to je Kristina!« je zavzdihnila ženica z naočniki in 
gubami, ki so izdajale let/ »Skoraj neverjetno!«

Zakaj le? Res, bila je mlada padalka Kristina Perkopec, 
članica aerokluba Cerklje.

In potem so se vrstila presenečenja za presenečenji. Bme 
nje letalskih motorjev ni in ni ponehalo. Dvigali so se PO-2' 
Jadralni Jastrebi in Vaje, trojka Matajurjev, izdelanih v 
ljubljanski tovarni letal, od nekod je pribrenčalo najosnov
nejše vojaško šolsko letalo »Aero 2«, pokazalo nekaj drznih 
podob In šele nato pristalo, in še in še.

Dobovčan Kovačič, drugače član aerokluba Zagreb, je • 
svojim akrobatskim strojem dobršen čas -»dražil« živce gle
dalcev in z veščimi vajami vzbujal splošno priznanje.

Visoko pod nebo se je povzpelo letalo s padalcem, držav
nim prvakom Damjanovičem, ki je Izvedel lep skok z 
zadržkom. Ljudje so za hip onemeli, nato pa navdušeno 
zaploskali. Tak človek zasluži priznanje! Napovedovalec pa 
je še dodal: »To je njegov 490. skok s padalom.«

Očanec iz Leskovca je zadovoljen izpljunil člk ln se spet 
ozrl proti nebu, kjer so se pravker pokazali vojaški Thunder
boldi. Vsekakor je bil njihov nastop ena na j večjih zanimivosti 
te prireditve. Za zaključek pa so se obiskovalci nasmejali še 
poletu »prostovoljca« iz množice.

Nedeljski aeromtting Je pokazal, da so posavski letale! 
marljivo na delu. Zato zaslužijo vse priznanje in pomoč.

-Jak
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Invalidi na Senovem so zborovali Kronika mesta ob Savi
V nedeljo, 6. okt. &o Imeli 

Invalidi osnovnih organizacij 
ZVVI Senovo in Brestanica 
članski sestanek, ki ga je skli
cal občinski odbor te organiza
cije. Namen zborovanja je bil, 
da se vsi člani seznanijo s pred
pisi novega invalidskega zako
na in da dobe potrebna pojasni
la, ki se zlasti tičejo družinskih 
invalidov. Udeležba sestanka je 
bila 90-odsitotna. kakor do se
daj še nobenkrat. Nanj so prišli 
najoddaljeneje stanujoči inva
lidi.

Najprej je podala tajnica dru
štva tov. Marica Cileir izčrpno 
poročilo o dosedanjem delu or
ganizacije, tičcč se pomoči čla
nom v zadevi invalidskega do
datka, klimatičnega zdravlje
nja članov Itd. Med drugim je 
tudi omenila, da sta dve ma
teri padlih bo-rcev, od katerih 
je ena mat; edinega sina, že 
meseca marca letos prosili za 
topliško zdravljenje, katerih 
prošnjo je organizacija predlo
žila republiškemu odboru ZVVI. 
Le-ta pa je odgovoril, da je

prošnjo odstopil v Trbovlje, od 
kodeir pa je šel© pred 14 dnevi 
prišlo obvestilo, da je bila proš
nja negativno -rešena. — Nada
lje je tajnica apelirala na vse 
člane, naj pridobe v organiza
cijo vse invalide, ki še danes 
stoje ob strani, a iščejo pomoč, 
ko jim že voda -teče v grlo in si 
ne -morejo v-ec pomagati- v svo
jem poročilu je prinesla korist
ne predloge za bodoče delo v 
organizaciji, da bi se le-ta bolj 
poživila, da bi vsi člani sodelo
vali in se ne samo zanašali na 
tajnika, kar predvsem velja za 
Brestanico.

Ko so prispeli na sestanek 
tudi zakasneli zastopniki iz Tr
bovelj, je poročal predsednik 
Kairel Šterban o bližnjih volit
vah v občinske ljudske odbore 
ter prisotne seznanil z vsemi 
zadevnimi predpisi, načinom vo
litev -itd.

V naslednjem je načelnik taj
ništva za zdravstvo in soc. 
skrbstvo pri OLO Trbovlje tov. 
Oto Kern poljudno obrazložil 
vse novosti in spremembe v 
novem invalidskem zakonu in 
nato dal še pojasnila na razna 
vprašanja posameznikov. Zara
di dobre udeležbe in zdrave di

skusije je bil sestanek invali
dov uspešen in, je napravil na 
vse dober vtis, le pri osebnih 
invalidih je bilo opazit,! razo
čaranje, ke-r jim novi zakon ne 
prinaša nič novega.

• Videm-Krško, 14. okt. — Volitve so še 
vedno v središču pozornosti. Včeraj in v soboto 
je bilo po videmsko-krški okolici največ pred
volilnih sestankov, ki so povečini tudi dobro 
uspeli. Vse bolj je videti, da žele tudi ljudje v 
najo-ddaljenejših zaselkih kar najbolj aktivno 
sodelovati pni reševanju raznih problemov v 
komunalnem sistemu.

Na občinskem odboru SZDL so se vsekakor 
najbolj razveselili zadovoljive udeležbe na ne
davnem zborovanju v Straži, kjer doslej na

Zasavski ribiči na delu

TG IN ONO 
IZ POSAVJA
Pretesni prostori v »Lisci«
Na skrajnem ko-nču Sevnice 

deluje »Lisca«, eno izmed naj
mlajših zasavskih podjetij kon
fekcijske stroke.

Ko vam v-odllni ljudje tega 
podjetja postrežejo z nekaj šte
vilkami in podatki o lanskolet
ni in letošnji proizvodnji v svo
ji mali tovarni, ste prijetno 
presenečeni.

O,d marca 1956, ko so začeli z 
redno proizvodnjo, do konca 
lanskega leta so ustvarili nekaj 
nad sedemnajst milijonov di
narjev prometa, letos pa so to 
številko že v prvih devetih me
secih presegli za 27 milijonov, 
medtem ko se je število delavk, 
ki s® je lani sukalo okoli 25 
stalnih in 40 priložnostnih, se
daj p-civečalo na 30 redno in 60 
priložnostno zaposlenih.

Vzpodbudni načrti
Cunjasti oblaki se izgubljajo v meglenih daljavah. 

S porjavelih jelš se osipa prvo listje... Skozi trtno 
listje na brajdi se blešče rumenkaste jagode. Dekletce 
na klbpici se muči z velikim grozdom. Na hrapavi mizi 
pod brajdo se peni v poličih mošt. Žuljave roke segajo 
po nalitih kozarcih, usta hlastno srkajo sladko kap
ljico. Na klopeh in na hlodih počivajo utrujeni ribiči. 
Žrtvovali so nedeljsko dopoldne. V dolini, skozi ka
tero curlja potoček, se kadi iz četvero grmad ločja, 
trstike in dračja. Počasi, nebogljeno se modrikast dim 
vrtinči proti nebu. Delo, plod današnjega dne!...

S prostovoljnim delom bodo ribiči iz Brestanice 
preuredili močvirne travnike, kjer so nekdaj že stali 
grajski ribniki, v ribnike. Nekdaj so se na gradu ma
stili z ribjo pečenko — zdaj bodo v ribnikih gojili 
krape in ameriške postrvi za trg.

Potok Brestanica je opustošen. Otroci in madžar
ski emigranti so v poletnih mesecih mnogo pripomogli 
k temu. Bore malo klenov, mren in postrvi še živo
tari v sicer prikladni vodi. To število bodo ribiči obo
gatili z ameriškimi postrvmi iz ribnikov.

Glavna naloga ribičev bo zgraditi zatvornico v ze
meljski brani. Dvoje ribnikov se bo natakalo preko 
sto d}ii. Največja globina bo tri metre. Prve krape in 
postrvi bodo vložili že v začetku prihodnjega leta. — 
Ko se bodo vrnile lastovice, bo morda že drsel preko 
ribnika čuvajev čoln in lahno vzvalovil vodno gladino. 
Nad zelenkasto vodo, iz katere se kdaj pa kdaj požene 
riba, bodo šumela drevesa. Čuvajev pogled pa bo drset 
ob obali ribnika in iskal, če si ni kdo 'zaželel ribje 
pečenke...

S kolesi se ribiči opoldne vračajo med koruznimi 
polji. V jagnedi rahlo šelesti. Ribiči se pomenkujejo, 
s kakšno vabo pojdejo popoldne k narasli Savi. Ej, 
kakšna strast!... Nick

Tudi od -invalidov, ki s,o bili 
letos na klimatičnem zdravlje
nju, ni slišati pohvale. Ti nam
reč pravijo, da hrana s tremi 
obroki na dan, ki pa so dokaj 
pičli, ne more koristiti zdravju. 
Ta pritožba naj bo opomin ti
stim, -ki s-klepajp pogodbe z go
stinskimi podjetji, da bodo 
slednja n-udila invalidom — bol
nikom hrano z zadostnim šte
vilom kalorij — ne pa da bodo 
invalidi na klimatičnem zdrav
ljenju morda še shujšali. Po
trebno bi tudi bilo uvesti za
devno uradno kontrolo, saj se 
invalid, ki je na zdravljenju, 
ne more zaradi hrane prepirati 
s tistimi, ki mu j-o servirajo.

Eli

Mnogo nevolje je bilo nadalje 
opaziti med invalidi — bolniki, 
ki moirajiO liti vsako leto na 
zdravniški pregled. Njihova za
deva pa traja mesece in mese
ce, p-reden dobe novo odločbo 
in potrjeno izplačilno knjižico 
za prejem invalidnine. Zakaj se 
izplačilne knjižice in odločbe 
ne dostavljajo prizadetim hi
treje? Ne vemo. ali je povsod 
tak ali pa samo v našem 
okraju. Zato je večkrat slišati 
pripombe: »Če- pišeš v Trbov
lje, ne pričakuj skorajšnje re
šitve ali odgovor a-< F. A.

HH takšnih in podobnih sestankih ni bilo vidne j-
= šega obiska. Kmetje so na njem drug za drugim

povedali, kaj jih najbolj teži in se pogovorili 
si še o marsičem drugem.

Pri njih je naj večja mfira davek, ki ga letos 
= zaradi hude pozebe nikakor ne bodo mogli pla- 
===== Čaiti v celoti.

Vstal je prvi in dejal: »Poglejmo samo v moj 
===== vinograd, niti enega grozda.« Drugi je dodal: 

»Moj sadovnjak je brez plodov.« Ta velik pro- 
blem »je z vsem razumevanjem uvidel občinski
ljudski odbor in ga v tamkajšnji upravi za do- 
hdd “ *trake pravkar rešujejo.

Tudii po drugih vaseh je bilo precej razprav 
okoli davkov, ki so po nepravilnem bonitetnem 
razredu, ki je bil postavljen že pred mnogimi 
leti, in v primerjavi z današnjim pridelkom pre
visoko postavljeni.

V vinogradništvu bo opaziti korak na bolje 
le z obnovo, v gozdarstvu pa s prekvalifikacijo 
posameznih host.

V predvolilnih pripravah zadnje čaise živahno

sodeluje tudi mladina. To delo se zlasti opaži 
na Velikem Trnu in na Senušah, kjer kandidira 
najmlajši kandidat s celotnega področja občine.

© V tovarni celuloze in papirja je bilo se 
pred Časom precej obratnih nesreč. Zdaj pa se 
stanje čedalje vidneje obrača na bolje. Ljudje 
so se privadili delu v novi tovarni, precej za
slug za to pa pripisujejo tudi stalno nastavlje
nemu varnostnemu tehniku, ki natančno skrbi 
za pravilno izvajanje vseh higiensko-tehničnih 
predpisov.

»Mož je precej strog,c povedo delavci, »to pa 
je tudi prav.«

»Ko smo dobili v podjetje nov stroj, njegovo 
budno oko ni popustilo niti za trenutek. Stroj 
je smel v pogon šele takrat, ko je bil popolnoma 
zavarovan.«

In kaj menijo v upravi tovarne?
»Tehnik se je obnesel. Priznati moramo v«- 

lik o, dobro stran takšnega dela.«
© V Vidmu-Krškem so z letošnjim šolskim 

letom odpravili n-ižje gimnazije in uvedli eno
ten sistem osemletnih šol, ki jih je sedaj na 
področju občine troje, medtem ko je ostalih 
šest osnovnih šol nepopolnih.

Srednja tehniška šola, ki je začela z delom 
to jesen, je že sedaj opravičila svoj obstoj. Mea 
posavsko mladino je zanjo veliko zanimanje, saj 
se je vpisalo v njene prve oddelke za strojništvo 
in elektrotehniko kar 94 dijakov.

V Vidmu in Krškem imajo tudi dva otroška 
vrtca. Krški dela v nemogočih prostorih, zato 
bodo zanj začeli graditi novo poslopje.

© Ko smo povprašali direktorja tovarne celu
loze im papirja na Vidmu tov. Dimnika, kako 
je v njihovem podjetju preskrbljeno za ceneno 
prehrano samskih delavcev ali tistih, ki priha
jajo na delo .po kilometre daleč, ni bil v za
dregi za odgovor.

»Samski ljudi e se hranijo v novem hotelu, 
kjer dobe za 100 dim izdatno in dobro priprav
il emo kosilo, imamo pa tudi tovarniško okrep
čevalnico, ki postreže vsem del-avcem z raznimi 
jedili, mlekom in drugimi brezalkoholnimi pi
jačami po najniže mogočih cenah.

Člani kolektiva se tudi te ugodnosti ram 
poslužujejo.«:

©'Tovarna Časopisnega papirja bo letos izde
lala spet nadaljnjih tri tisoč ton papirja več.

S tem bo letna kapaciteta strojev, ki je 
30.000 ton, izkoriščena z okoli 90 odstotki.

Ker dela v tej tovarni tudi več ljudi, ki so 
oddaljeni od Vidma celo po štirinajst kilome
trov, je sklenil DS kupiti priho-dr.je leto dva 
nova avtobusa za prevoz teh delavcev v službo

—jakin domov.

IlillHII! in illiiiliH! iiiiimiiii

(V NAČRTU JE RAJONIZACTJA ČRNEGA RIBEZLJA V OKRAJU)

Širimo nasade črneg
V okviru razvoja sadjarstva v 
prihodnjih letih je določeno, da 

bomo mordli nasade jagodičevja, 
kot so črni ribez, maline in vrtne 
jagode, zelo povečati. S tem v 
zvezi se bo znatno povečal tudi 
dohodek v kmetijstvu, saj te vr
ste Jagodičevja dosegajo zelo 
ugodne cene, ki so dva do petkrat 

višje od cen ostalega sadja.
Znano Je, da vsebuje črni ribez 

od vseh sadežev največ vitami-
Podjetje »Lisca« izdeluje zla- J . nov, prav zato je med jagodičev-

6ti raznd žensko konfekcijo. 
Največ izdelkov podjetja gre v 
Zagreb, dirugače pa je poznano 
že po vsej Jugoslaviji. Z zado
voljstvom so nam povedali, da 
doslej še niso dobili nobenih 
pritožb zaradi slabe izdelave.

Kaj pa načrti?
Nič drugega si ne žele v »Li fr

či« bolj kot novih delovnih 
prostorov, ker sedanji, pretesni, 
čedalje manj ustrezajo.

»Tobijev« servis v Brežicah
V naših gospodinjstvih je 

vedno več različnih strojev, ki 
jih izdeluje znana 'tovarna 
»TOBI« iz Slovenske Bistrice.

Hkrati s tem pa se vse jasJ 
neje kaže potreba po delavni
cah, ki bi te stroje tudi poprav
ljale.

Zato se je brežiška Komunala 
odtočila ustanoviti v svojem 
okviru »Tobijev« servis, ki bo 
opravljal vsa naročila za pod
ročje trboveljskega okraja, de
la Dolenjske in Bele krajine.

Zaposlitev v Veliki dolini ni 
več problem

Pred vojno in še pred leti je 
bila zaposlitev ljudi, kj žive v 
Veliki dolini, velik problem.

Zdaj tega na več. Ljudje so 
dobili službo v bližnji novi to
varni v Bregant, nekaj se j;ih 
vozi na delo v Zagreb, spet 
nove možnosti za zaslužek pa 
se bodo nudile ob gradnji slo
venske avtomobilske magistrale 
Ljubljana- Zagreb. -jak

jem naj dragocenejši. Ljudska me-

Ocenjevanje gasilskih 
desetin v Sevnici.

dicina ga visoko ceni, žal pa Je 
pri nas še vse premalo poznan 

in razširjen.
Najugodnejši pogoji za gojitev 

črnega' ribeza so bolj v višjih pre
delih, kjer vlada zmerno hladna 

in vlažna klima. Raste v vsaki ze
mlji, važno pa je, da je sestava 

zemlje takšna, da omogoča dober 
razvoj korenin in da zemlja za
drži v poletnih mesecih dovolj 
vlage. — Najprimernejši čas za 
sajenje je oB koncu oktobra in v 
začetku novembra. Sadimo ga v 
vrste v razdaljah 2,5 m, v samih 
vrstah pa po 2 m. Nasadi ribeza 
zahtevajo dobro obdelano zemljo 
ln redno okopavanje, osnovni po
goj za obilno trgatev pa je izdat
no gnojenje s hlevskim gnojem in 
do 800 kg umetnih gnojil po hek
taru. Tudi večkratno škropljenje
Je važen ukren, ki vpliva na rod
nost in kvaliteto pridelka. Ribez

Okrajna . gasilska zveza iz Tr
bovelj je minulo nedeljo izvedla 
v Sevmci' okrajno tekmovanje z 
ocenjevanjem najboljših gasilskih 
desetin v okraju. Tekmovanja se 
je udeležilo 14 desetin, in to iz 
krajev od Sotle do Zagorja. Zbra
le so se najboljše desetine, ki s<» 
se že na predhodnih občinskih 
tekmovanjih uvrstile na najbolj
ša mesta. Tekmovale so v katego
rijah B in C. V skupini B so de
setine tekmovale v praktičnih va
jah, metanju cevi in v športnem 
delu, v skupini C pa v metanju 
cevi, gasilskem izpraševanju in v 
športnem delu.

obstalo na mestu, trdili bi celo 
lahko, da so nekatere desetine 
nazadovale. Okrajno tekmovanje 
je bilo prikaz dela in truda, ki 
so ga gasilske enote vložile za 
čimboljše izvrševanje svojih osnov
nih nalog, razen tega pa so po
kazale, kakšno delo bo treba opra
viti in dopolniti v prihodnje. V 
gasilskih enotah bo trčba vseka
kor več praktičnih vaj, saj je pr
venstvena naloga naših gasilcev, 
da nam čimzanesljiveje obvaru
jejo naše domove pred požari.

Prostovoljno gasilsko društvo v

Sevnici Je vse tekmovalce pogo
stilo, saj se je tekmovanje razvi
jalo v najlepšem redu. -ek

dozori običajno v začetku meseca 
julija, zato je treba pravočasno 
poskrbeti za trgatev dovolj delov
ne sile.

Črni ribez rodi že drugo leto po

V kategoriji B je največ točk 
nabrala gasilska desetina iz tovar
ne. celuloze v Vidmu-Krškem in 
tako zmagala v tej skupini, dru
ga je bila desetina iz Brežic,, 
tretja pa desetina Elektrarne v 
Brestanici. V kategoriji C je bila 
najboljša desetina s Studenca v 
občini Sevnica, druga je bila de
setina iz Obrežja pri Brežicah, 
tretja pa iz Zagorja. Prve tri de
setine v obeh kategorijah so pre
jele pokal, plaketo in denarno na
grado in se tako plasirala zb re
publiško tekmovanje, ki bo pri
hodnje leto.

Iz Pišec
Na mladinskem zborovanju ni 

bilo veliko mladih volivcev, toda 
vseeno so se pogovorili marši k -J 
koristnega in pametnega. Razgo-

Ocenjevanje Je potekalo mirno 
ln v prijateljskem vzdušju. Opa
zili pa smo, da so se desetine 
zelo pomladile. Samo tekmovanje 
je pokazalo napredek od lanskega 
leta, in to zlasti v športnem delu, 
medtem ko je v praktičnih vajah

var j ali so se o pomenu bližnjih 
volitev, o prihodnosti kmetijstva, 
o umetnem satelitu, in še o čem. 
Nekaj pa Je vredno že to, da so 
po napornem delu prišli skupaj, 
zapeli kako pesem in šli po se
stanku ličkat koruzo. To opravilo 
pa je zelo veselo, ker ga zalivajo 
s sladkim moštom, si pravijo dov
tipe in na koncu — če ni drugače 
— tudi zaplešejo.

sajenju, vendar pa doseže polno 
rodnost v četrtem letu. Na hek
tar posadimo 2.000 grmov, ki dajo 
v normalni letini tudi 6.000 kg 
pridelka. Najnižja odkupna cena 
za kg znaša 109 din, kar pomeni, 
da nam donaša 1 hektar ribeza
600.000 din bruto dohodka. Pa po
vejte, pri kateri rastlini, ki raste 
na vašem polju, bi dosegli večji 
dohodek?

Ugotovljeno pa je, da se vzpo
redno s širjenjem nasadov črne
ga ribeza pojavlja nevarna bole
zen »ribezova rja«, ki se širi samo 
v tistih krajih, kjer raste v bližini 
nasadov zeleni bor. Zaradi tega je 
potrebno izvesti rajonizacijo obeh 
rastlin. — O vsem tem je razprav
ljal na zadnji seji tudi svet za 
kmetijstvo in gozdarstvo pri OLO 
Trbovlje. Na njej so sprejeli 
sklep, naj se predlaga okrajnemu 
ljudskemu odboru, da izda odlok 
o rajonizaciji črnega ribeza. Po 
tem predlogu bi prišla v poštev 
za gojitev črnega ribeza celotna 
območja občine Sevnica, Radeče, 
Hrastnik, Trbovlje in Zagorje. 
Brž ko bo sprejet odlok o predla
gani rajonizaciji, se bo treba na 
omenjenem področju takoj lotiti 
sečnjg vseh gozdnih dreves zele
nega bora.

Črni ribez Je za naše kmetoval
ce tako rekoč še nova kultura, ki 
pa bo lahko že prav kmalu zavze
mal važno mesto v našem kmetij

stvu, če 
začele z 
resnostjo.

bodo kmetijske zadruge 
nakazanim delom z vso 

Sirjenje nasadov bo 
zavzelo širok razmah le tedaj, če 
se bo uveljavila najbolj primerna 
oblika sodelovanja med zadrugo 
in zadružniki.

Vso potrebno strokovno pomoč 
bo nudila Kmetijska postaja v 
Radečah, prav tako bo posredova
la pravočasen nakup sadik naj
primernejših sort. S tem se odpi
rajo kmetijskim zadrugam velike 
možnosti, da bolj odločno ln ne
posredno pčsežejo v pospeševanje 
kmetijstva, ki bo donašalo za
družnikom mnogo večji dohodek.

-ti

NOVA TRGOVINA 
NA SENOVEM

Grosistično trgovsko podjet
je »Krka« iz Brežic je pred 
kratkim odprlo v novem rud
niškem bloku na Senovem de
tajli stično trgovino z mešanim 
blagom.

Promet, ki je bil že doslej 
ustvarjen, kaže, da je bila ta 
poslovalnica tu potrebna in da 
je postrežba kvalitetna.

-Jak

Kratke iz Sevnice
Za praznik »Teden otroka« Je

Društvo prijateljev mladine orga
niziralo prejšnjo nedeljo v Sev
nici predavanje o problemih dela 
z otroki. -Tov. J. Železnik je pri
pravil temo »Spoznavajmo težko 
vzgojljivega otroka«. Predavanja 
se je udeležilo veliko število star
šev, ki so sledili z zanimanjem 
izvajanjem predavatelja, ki jim je 
razlagal stvari, ki so pereč pro
blem v naši družbi.

40. obletnica oktobrske revolu
cije so tudi v Sevnici lepo prazno
vali. Po šolah in na gimnazijah 
so imeli razna zgodovinska pre
davanja. Razen teh so učencem 
prikazali film o življenju in delu 
velikega revolucionarja V. I. Le-

V prejšnji številki našega lista 
smo sporočili našim bralcem, da 
bomo na pobudo naših zdravstve
nih delavcev v današnji številki 
»Zasavskega tednika« odprli anke
to o vprašanju, kaj naše bralce 
najbolj zanima iz zdravstva in o 
čem bi želeli zvedeti kaj več.

Niže prinašamo vprašanja na 
naše bralce, in jih prosimo, da na 
posebni dopisnici, ki jo prinašamo 
na drugem mestu, odgovore, ka
tera vprašanja iz zdravstva jih 
najbolj zanimajo. Na tej dopisni
ci naj naši bralci navedejo samo 
številke predavanj, ki si Jih žele. 
Hkrati naj nam sporeče tudi si
ceršnje želje s področja zdravstva. 
Stojimo pred novo izobraževalno 
sezono in naši zdravstveni delav
ci so mnenja, da so bližnji zim
ski meseci najbolj primerni za 
Izobrazbo na zdravstvenem pod
ročju.

Odgovore na anketo nam pošlji
te po možnosti do 1, novembra 
t. L UREDNIŠTVO

VPRAŠANJA

Vse bralce našega lista vabimo, 
da v čim večjem številu sodelu
jejo v tej anketi. Izpolnjeno do
pisnico naj nam pošljejo na naše 
uredništvo. Iz številk, ki jih bodo 
navedli naši bralci, bodo naši 
zdravstveni delavci dobili pregled, 
kakšna predavanja v naših posa
meznih občinah in krajih naše 
bralce najbolj zanimajo.

1. O otroških boleznih — rahitis
2. Otroške nalezljive bolezni
3. Otroška paraliza in cepljenje
4. Pogoji za zdrav telesni ln du

ševni razvoj otrok
6. Zakaj je otrok trmast in ne

ubogljiv
0. Zakaj otrok noče jesti
7. Zakaj otrok moči posteljo
8. O puberteti in spolni vzgoji
9. Družina ln duševno zdravje 

otrok
10. Kat Je krivo neuspehov otrok 

v šoli
11. Zenske bolezni
12. O preprečevanju nosečnosti ln 

splavih
13. O nosečnosti, perilu in dojenju
14. Prehrana nosečnic in doječih 

mater
15. Problemi zakona ln ločitve
16. o Izbiri zakonskega tovariša
17. Vzroki za spolno hladnost ln 

nezmožnost
18. Sestava ln delovanje človeške

ga telesa

19. Delovanje in pomen posamez
nih organov

20. Duševne in živčne bolezni
21. Značilne bolezni raznih pokli

cev
22. Tuberkuloza
23. Rak
21. Kožne in spolne bolezni 
25. Revmatizem

26. Domača zdravila ln mazaštvo
27. Kdaj se je nujno zateči k 

zdravniku
28. Katere zdravstvene ustanove 

poznamo
29. Nega bolnikov in starčkov
30. Prva pomoč pri poškodbah
31. Pomen sanitarne inšpekcije
32. Kako znižati obratne nezgode
33. O zdravi prehrani

34. Kako si utrjujemo zdravje
35. O negi kože
36. Vpliv alkohola in drugih ma

mil
37. Voda, vodnjaki in mrčes
38. Nalezljive bolezni
39. Bakterije, glivice, virusi
40. o boleznih srca in . žil
41. Slabokrvnost
42. Bolezni želodca in črevesja
43. Očesne bolezni
44. Bolezni ledvic in mehurja
45. Bolezni ušes In grla
46. Zobna gniloba
47. Kdo je kliconosec
48. Higiena v šolah
49. Osvetlitev, zračenje ln 

vanje prostorov
50. Vpliv atomske energije na člo

veško telo

nlna. Za sevniško občinstvo pa so 
v proslavo 40. obletnice ruske re
volucije predvajali film o Leninu 
prejšnji četrtek.

TVD »Partizan« je prejšnjo ne
deljo pripravil tekmovanje v stre
ljanju z zračno puško za svoje 
člane in tudi nečlane. Udeležba p* 
ni bila tako številna, ker so bila 
istočasno še druga tekmovanja, 
vendar je bilo strelsko tekmova
nje zanimivo in napeto. Borba za 
dosego največ krogov je potekala 
vx prijateljskem vzdušju. Zmagali 
so domačini.

Sevniškl most čez Savo je prej
šnji teden doživel večjo poškod-" 
bo. Pod velikim tovornim avto
mobilom še so prelomile deske in 
vozilo se Je kar vdrlo v most. Ker 
Je šofer previdno vozil, ni prišlo 
do večje nesreče in večjih okvar 
na avtomobilu. Lesena konstruk- 
cija mostu čez Savo je že o čislu- ‘ 
žila in terja stalna popravila, ki 
se vlečejo lz leta v leto. To krpa
nje bo morda trajalo še nekaj Sa
sa, potem pa promet po moštu 
ne bo več varen in bo treba mi
sliti na zgraditev novega mostu.

-ek

Dole pri Litiji

ogrc-

Take pomoči nočemo
Dve kratki iz Brežic

Bot Je zelo strma, tovor pa kar težak..,

Polaganje telefonskega kabla. —
Zaradi nujne potrebe in dolgolet
ne želje Brežičanov je podjetje 
PTT pričelo polagati loo-parnt 
podzemeljski telefonski kabel od 
pošte na trgu »Svobode« do želez
niške postaje. Trasa Je dolga nad 
dva kilometra, ugodno locirana, 
da bo omogočeno zadostno število 
telefonskih priključkov. Dela na 
polaganju kabla zadovoljivo na
predujejo ln bodo v kratkem kon
čana. Brž ko bodo telefoni pri
ključeni ni nov kabel, bodo od
stranili stebre telefonskih žic, ki 
so zelo kvarili sliko kraja, zlasti 
pa ob drevoredih, ker so morali 
vsako leto drevje zaradi telefon
skih žic obsekavati.

Zelo pereče vprašanje v mestu 
postaja povečanje telefonske cen

trale, ki Je s sto priključki polno 
zasedena in ne bo mogla prevzeti 
novih naročnikov. V podjetju PTT 
so mnenja, da Je, ta polavtomat
ska telefonska postaja novejšega 
tipa in ni upati na zamenjavo ali 
gradnjo avtomatične centrale. S 
stališčem, da se mora ta centrala 
v Brežicah amortizirati, se ne mo
remo strinjati, saj Je le-ta tako 
premajhna za današnje, kaj Sele 
za perspektivne potrebe. Morda 
bi jo bilo mogoče kje drugje ko
ristno uporabiti, Brežice pa naj 
dobe telefonsko centralo z več 
priključki, da bo ustreženo vsem 
naročnikom. Ta misel naj bo tudi 
napotilo k programu za avtoma
tizacijo telefonskega prometa v 
Poe atiju. (ek)

V nekem našem kraju je 
osnovna organizacija Zveze 
komunistov določila tovarišico 
I. I. za pomoč tamkajšnji mla
dinski organizaciji. Zadolžena 
tovarišica je nalogo vzela ze
lo resno in je redno obisko
vala mladinske sestanke. Če
prav je imela najboljše name
ne, pa je svoje poslanstvo 
zgrešila, ker mladina ni biila 
zadovoljna z njeno pomočjo. 
V mladih ljudeh se je upiralo, 
da bi morali neprestano po-' 
slušati .njene očiitike. Nič ji ni 
bito prav. Ce je tisti, ki je vo
dil mladinski sestanek, kakšno 
besedo narobe postavil, mu je 
tovarišica I. I. hitro vpadla v 
besedo ln ga popravila. Kadar 
je kakšen mladinec malo za
mudil sestanek, se je jezila 
nad njim in mu vse mogoče

očitala. Skratka — tovariši
ca I. I. je postala nekakšen 
policaj, čeprav se tega niti 
sama ni zavedala. Prav tako 
ni opazila, da je bilo na vsa
kem mladinskem sestanku 
manj mladine. Bila je vedno 
prepričana, da ravna prav in 
da je njena pomoč mladinski 
organizaciji zelo koristna.

Napak bi bilo, če bi samo 
njo dolžili za vedno slabše de
lo mladinske organizacije. Te
ga so krivi tudi mladinski vo
ditelji, ki nimajo toliko pogu
ma, da bi ji odkrito povedali, 
da njihova mladinska organi
zacija ne potrebuje take po
moči. Kriva pa je tudi organi
zacija ZK, ki narobe pojmuje 
svojo dolžnost, nuditi pomoč 
organizaciji Ljudske mladine.

Občni zbor Prosvetnega društva. 
— Preš njo nedeljo je imelo Pr®" 
svetno društvo na Dolah pri Li* 
tijl svoj redni letni občni zbor. 
Razen maloštevilnih starejših kul
turnih delavcev se je občnega 
zbora udeležilo okrog petdeset 
mladink in mladincev, kar je vse
kakor razveseljivo. V novi odbor 
so prav tako izvolili precej od
bornikov lz vrst mladine. Iz po
ročil smo povzeli, da se Je društvo 
v preteklosti borilo z neštetim* 
težavami, da pa je bilo njegovo 
delo vendar uspešno. Vprašanj* 
igralskega kadra, ki Je bilo do se
daj zelo resno, bo s pristopom mla
dih ljudi v društvo prav gotovo 
mogoče rešiti. Tudi finančni položaj 
društva je pereč. Vendar so d*n® 
možnosti, da se z dobro voljo 1° 
enotnim delom reši tudi to vpra
šanje. Pričakovati Je, da se h® 
kulturna dejavnost na Dolah v 
prihodnjih mesecih bol) poživil* 
in da bo pomlajeno društvo dose
glo Se večje uspehe.

Napredek v mladinski organiz*- 
elji. — Zadnje čase je na Dolah 
opaziti veliko razgibanost v novo
ustanovljeni mladinski organiza
ciji. Od začetnih dva 1 set Je seda) 
v organizaciji LS vključenih že se
demdeset mladih ljudi. To Je vse
kakor lep napredek. Posebno ak
tivni so se mladinci pokazali n* 
področju politično-ldeološkega de
la. Aktivisti občinskega komite)* 
mladine lz Radeč so Imeli na Do
lah več predavanj In razgovorov 
z domačo mladino. Tl sestanki *® 
bili vselej zelo dobro obiskan1. 
Dolska mladina je pokazala, ®* 
Ima mnogo smisla za delo ln j® 
pričakovati, da bo organizacij* 
kmalu utrjena ln da bodo tuj*1 
mladinci In mladinke z Dola pr1? 
pomoglj Jc še večjim uspehom. ** 
jih danes dosega mladinska o** 
ganlzaclja v radeški občini. Če P® 
dolska mladina še v naprej 
delavna, bo postala ena lzrt»*J 
najboljših vaških organizacij 
občini.
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Ob tridesetletnici ustanovitve prvega 
prosvetnega društva na Senovem

Senovo Je bilo do konca Drve 
•vetovne vdjne neznaten kraj, 
»Podnje Senovo, vas s šesteriml 
hišami in gospodarstvi. Zgornje 
Senovo, tako imenovane Ravne. 
Pa samo s štirimi hišami. Ob cesti 

Brestanice, v dolžini štirih 
olometrov je bilo vsega Det hiš. 
?se s slamo krite. Takšno Je bilo 
Benovo pred štiridesetimi leti.

Ko pa je ob koncu prve svetov
ja vojne bivša Trboveljska ore- 
toogokopna družba prevzela tu
kajšnji rudnik Reštanj — zave
dajoč se, da so za njo in njene 
delničarje v tem hribovju skriti 
Uast.l milijoni — se je v nena-

kajpak vsakokraten pretep. Zaradi 
dolgotrajne vojne so bili ljudje 
demoralizirani in popolnoma ne
uravnovešeni. Kakšne prosvetne 
organizacije tista leta na Seno
vem ni bilo. da bi ljudi usmer
jala k višjim ciljem in jim ka
zala pravo pot. Ustanovitev take 
organizacije ba je bila tudi zelo 
težavna, saj ni bilo nikjer pri
mernega prostora za shajanje 
ljudi, da bi imeli kakšne pevske 
vaje alt za gledeliško Igro. še 
manj pa kakšno kulturno pri
reditev.

Vendar sta se tiste čase našla 
dva moža, ki sta že prej sode

Moški pevski zbor »Probuda« na Senovem. Slika iz leta 1929

Pisani kroniki Senovega začelo 
drugo poglavje.

Prei neznaten rudnik s 40—45 
delavci se Je začel širiti. Začeli 

polagati ozkotirno industrijsko 
•Bleznlco od Senovega do Bresta
nice, zgradili so .rudniško sepa- 
^cijo. delavske kolonije za ru
darje in rudniške nameščence, 
haven tega pa še druge nujno 
Potrebne objekte. Razume se. da 
!e bilo pri teh delih zaposleno 
Pinogo delavcev. Razen domači
nov, ki so se vrnili lz prve sve
tovne vojne, so se v kraj še ori- 
tollli mnogi drugi 1z raznih delov 
Blovenije. iščoč zaslužka. Prj 
iradbenih delih 1e bilo zaposleno 
Ni mnogo Hrvatov. Čeprav le 
?il zaslužek skromen, so ob Dia
ninih dneh vendar mnogo popi
hali. Neogibna posledica je bil

lovala v raznih organizacijah. 
Mnogokrat sta se o tem Dogo
varjala ln končno sklenila, da 
se v kraju ustanovi prosvetno 
društvo. Sestavila sta društvena 
pravila, jih predložila Dri oblasti 
v potrditev, pridobila člane In 
članice iz vrst delavcev ln obrt
nikov ter sklicala 1 oktobra 1927. 
leta ustanovni občni zbor. Na 
občni zbor jih je prišlo več. ka
kor Je bilo Povabljenih, saj so 
tl pripeljali še druge s seboj. Ze 
na občnem zboru se Je pokazalo 
veselje za delo in uspeh. Takrat 
so tudi sklenili, da društvo dobi 
ime »Pevsko ln glasbeno društvo 
Probuda«. Zakaj Probuda? Zato. 
da se prebude vse tvorne, zdra
ve ln speče sile, ki naj pomagajo 
zaoratl nove brazde v ledino, ki

je bila na Senovem trda ln kam
nita.

Mnogi so se pomilovalno po
smehovali temu začetku. Ustano
vitelja pa sta imela tako trdno 
voljo, da ju tudi to ni prestra
šilo ali omajalo v njunem skle
pu. Vse izdatke, združene z usta
novitvijo društva, sta krila iz 
svojega žepa. Ko pa je bilo dru
štvo ustanovljeno, je bilo seve
da treba misliti na primeren 
prostor za sestanke in vaje. V 
ta namen je takratni rudniški 
direktor Inž Alojz Kolka dovolil 
uporabo neke sobe v rudniški hiši 
pri separaciji. Za prvo silo ln 
začetek je posodil rudniški usluž
benec Martin Seher. poznejši ka
pelnik rudarske godbe, svoj har
monij. Kmalu nato sl je društvo 
kupilo lasten harmonij in instru
mente za tamburaški zbor. De
nar sl Je društvo kajpak izposo
dilo, ln to v posojilnici. Od usta
noviteljev društva je bil eden 
porok, drugi pa posojilojemalec. 
Tako je zaživela »Probuda« na 
Senovem.

Pevslke vaje so bile dvakrat na 
teden, prav tako tudi vaje za 
tamburaše, meseca novembra in 
decembra 1927 pa celo po trikrat. 
Za novo leto 1928 je bil že prvi 
koncert v veliki sobi rudniške 
restavracije. Koncert Je uspel nad 
vse pričakovanje. Udeležba 1e 
bila tolikšna, da je mnogo ljudi 
moralo oditi, ker ni bilo prostora 
niti na hodnikih., da bi poslu
šalci pevce in tamburaše. Udele
ženci prireditve so prispevali 
mnogo več kot samo vstopnino. 
S tem so pokazali, da si žele le 
kaj drugega kot popivanja ln 
pretepanja v gostilni, klicanja 
»auf btks« ter groženj s kame
njem in nočem. S tem je bil led 
prebit.

Nato Je društvo »Probuda« ra
zen petja in godbe začelo gojiti 
tudi dramatiko. V letu 1928 je 
društvo prerodilo dve gledališki 
igri In štiri pevske koncerte. Go
stovalo Je tudi v drugih krajih. 
Prav to je bil dokaz, kako po
žrtvovalni so bllj člani društva, 
saj so bili skoraj eni in isti, ki 
so sodelovali pri petju, tambura- 
škem zboru in pri igrah.

V letu 1929 so na Senovem do
gradili šolsko poslopje, v kateri 
je sedaj osnovna šola in nižja 
gimnazija. V tej šoli Je tudi dvo
rana z odrom, kjer so Se danes 
vse kulturne prireditve, ker dru
ge dvorane ni razen dvorane kina. 
Iti pa za take prireditve ni pri
merna, ker nima odra. — Takrat

pa Je društvo »Probuda« doseglo 
svoj namen: tudi pri gasilskem
društvu, pri »Sokolu« in »Svobodi« 
so se pojavile kulturne skupine. 
Do takrat so vsi dremali. Med te
mi skupinami se Je začelo tekmo
vanje. katero društvo bo dalo kaj 
boljšega na oder. In to kosanje 
Je obrodilo bogate sadove, saj 
potem v zimskem času skoraj ni 
bilo nedelje brez kulturne prire
ditve. Programi teh prireditev so 
bili izbrani, za tiste čase kvali
tetni. Vse so bile obilno obiskane 
in po cestah .1e bilo le še redko
kdaj slišati koga. ki bi izzival in 
klical na korajžo. Vse to je bilo 
v veliko zadoščenje ustanoviteljem 
»Probude«.

Ker je društvo želo nepričako
vane uspehe, je kmalu lahko po
ravnalo vse svoje dolgove, zraven 
tega pa sl je preskrbelo bogato 
zbirko pevskega In glasbenega 
materiala. Društvo je bilo naro
čeno na vse pevske revije, kupilo 
je vse nove skladbe in dobivalo 
tudi revijo »Drama«, ki jo je Iz
dajalo slovensko narodno gleda-

li$Ceprav so se voditelji društva 
ob letnih občnih zborih menja
vali, Je društvo »Probuda« uspeš
no delovalo vseskozi do okupa
cije. Takrat pa je moralo prene
hati z delom kakor vsa slovenska 
društva

Bogat arhiv raznih muzikali! in 
pevskega materiala se je med 
vojno zgubil neznano kam. Ostala 
sto le še prazna omara ln har
monij, ki ga je podedovala DPD 
»Svoboda« na Senovem.

Mnogi pevci ln pevke nekda
njega društva »Probude« so že 
pomrli, nekateri so se odselili, 
tisti pa, Id so okupacijo preži
veli. So se po osvoboditvi pridru
žili novemu prosvetnemu društvu, 
današnji »Svobodi«. In z njim so
delovali.

Čeprav Je kulturnoprosvetno de
lo danes vse bolj razčlenjeno in 
gre v širino in globino, vse dru- 
geče kot nekoč, je prav. da se 
spomnimo tistih pionirjev. Jd so 
pred tridesetimi leti prvi zasadili 
krampe ln lopate na trdem se- 
novskem terenu za ljudsko pro
sveto.

Danes Je Senovo drugačno, kot 
je bilo pred 35 ali 40 leti. Per
spektive so sedaj vse večje, lepše 
toi svetlejše. Treba Je le. da pred
vsem tisti, ki so odgovorni za Ju
trišnji lepši dan, pokažejo svoje 
hotenje z dejanji.

Avgust Fabjančič

Šport v preteklem tednu
MARIBORSKO-VARA2DINSKA NOGOMETNA LIGA

SPET VISOKA ZMAGA 
NOGOMETAŠEV »RUDARJA«

Drava : Rudar 0:5 (0:2)
Ptujska »Drava« je na svojem 

igrišču doživela visok poraz. Spr
va je bila Igra enakovredna, toda 
domači se niso mogli dolgo upirati 
tehnično mnogo boljši ekipi go

stov. Ze v 15. minuti je Opresnik 
po lepi kombinaciji s Knavsom 
dosegel prvi gol. Domači niso po
pustili in so tehniko hoteli nado
mestiti z borbenostjo til ostrostjo, 
kar smo opaziti zlasti v drugem 
polčasu. Do konca tekme je 
Opresnik še dvakrat ukanil doma
čega vratarja, dva gola pa je do
segel za revirčane Knavs.

CELJSKO-ZASAVSKA NOGOMETNA LIGA

drugi poraz Sloge
IR (ŠOŠTANJ) : SLOC

REŠITEV ISKALNICE IZ 41. ŠTEVILKE
Pravilna rešitev nagradne iskalnice iz 39. številke »Zasav

skega tednik4« se glasi: VOLK, MEDVED, LEV.
Žreb je prisodil prvo nagrado za rešitev uganke Pepu 

KOVCE, učencu 2. razreda osnovne šole Trbovlje-Vode, Parti
zanska cesta 13, drugo pa Silvu 'ZEMLJAK, učencu 3. b razreda, 
pošta Videm-Krško.

Vsem ostalim rešiteljem nagradne uganke, ki jim žreb ni bil 
naklonjen, za pošto in pozdrave iskrena hvala.

UREDNIŠTVO

NOVA NAGRADNA ISKALNICA ZA PIONIRJE
V naslednjih štirih stavkih lahko najdete v vsakem po eno 

žensko ime. Poiščite jih! Za nagrado imamo pripravljeni 2 
knjižni nagradi (po odločitvi žreba).

Kaj pomaga tarnanje, delati je treba!
Za našo hišo stoji velik čebelnjak.
Pri nas imamo dve raci ln tri gosi.
Na Dol ga danes ne bo, ker je nujno zadržan.

Ce boste našli v gornjih stavkih ženska imena, nam prinesite 
ali pa pošljite rešitev na naše uredništvo do nedelje, 27: oktobra 
opoldne.

Pri odgovoru ne pozabite navesti razen svojega imena ln 
Priimka tudi razred šole, ki jo obiskujete, nadalje pošto in kraj, 
kjer ste doma.

Vsem pionirjem lepe pozdravel UREDNIŠTVO
••••..e.

RADIO v tem tednu

Prodamo več mladih, zdravih tovornih konj in več tovor
nih voz ter konjske opreme.

Interesenti naj se zglasijo v dopoldanskih urah na upravi 
Rudnika Trbovlje-Hrastnik v Trbovljah.

***•#•••. e#..#..#. *•**••••* ••••»••

DPD »Svoboda« VIdem-Krško priredi dne 25. 10. 1957 ob 
19. unl v Domu »Svobode« Videm-Krško 

»VEČER GLASBE, PETJA IN PLESOV« 
Sodelujejo: pevdkt zbor »Kremen«, folklora, Instrumentalni 

kvintet in solisti.
Vljudno vabljenil

UPRAVNI ODBOR KOMUNALE TRBOVLJE 

razpisuje

mesto kvalificiranega vrtnarja, veščega dela v vrtnariji 
in parkovnih nasadih. Plača po tarifnem pravilniku. Sam
sko stanovanje zagotovljeno. Nastop službe takoj ali čez 

1 mesec.

Hfa., t,,,, M n ................................................. ...

Poročila poslušajte vsak dan ob 
5.05, 7.00, 13.00, 15.se, 17.00 ln 19.39 
v radijskem dnevniku ter ob 22.00. 
Oddajo »Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo« ob delavnikih ob 
14.35, ob nedeljah pa od 14.0e do 
16.00. »Kmetijske nasvete ln kme
tijsko univerzo« vsak delavnik ob 
12.30. »Naš jedilnik« vsak delav
nik ob 6.40."Oddajo »Dobro Jutro, 
dragi poslušalci« (pester glasbeni 
spored) pa vsak delavnik od 5.09 
do 7.00.

NEDELJA, 20. OKTOBRA
8.00 šport med delavci; 8.15 Po

pularne skladbe jugoslovanskih 
avtorjev; 9.15 Mladinska radijska 
Igra — Stanc Potočnik; Kako je 
Zlatko rešil Belo mesto; 10.10 Par
tizanske pesmi; 10.15 Se pomnite, 
tovariši — Ivan Jan; Beograd je 
osvobojen; 11.10 Za vsakogar ne
kaj: 13.30 Za našo vas; 16.00 Ne
deljska reportaža — Žičnica na 
Pohorju; 17.30 Radijska igra — 
Bratko Kreft; Velika puntarlja 
(ponovitev); 18.35 Slovenske pesmi 
od romantike do danes; 20.00 Uga
nite, kje In kdaj? ... (odlomki 
lz javnih oddaj zabavne glasbe). 

PONEDELJEK, 21. OKTOBRA
8.05 Jutranji dlvertimento; 9.20 

Alpski zvoki; 9.40 Znane ameriške 
valčke Igra Percy Falt s svojim 
orkestrom; 11.05 Radijska šola za 
srednjo stopnjo — Polde Suha- 
dolčan: Dobri ded Matej; 11.35
Pred mikrofonom sta Vaški kvin
tet in Zadovoljni Kranjci s svo
jimi pevci; 12.40 Poje pevski zbor
I. gimnazije lz Celja p. v. Egona 
Kuneja; 13.15 Prijetno zabavo! 
15.40 Listi lz domače književnosti
— Andrej Hleg: Ožbald čuva otro
ka; 17.10 popevka tega tedna; 17.15 
Srečno vožnjo! (šoferjem na poti);
18.00 Mladinska oddaja.

TOREK, 22. OKTOBRA
8.05 Veseli planšarji ln Harljskl 

bratje vam Igrajo ln pojo; 9.30 
Virtuozi na raznih Instrumentih 
vam Igralo; mio vokalni ansam
bel Sergije Rnlnls ln orkester Da
vid Rose; 11.30 Za dom ln žene;
II. 45 Zvoki s Havajev; 13.15 Za
bavna sllkanlra: 14.20 Za otroke
— Janez Messner; Moškovka; 17.10 
Dva velika zabavna orkestra — 
Rose ln Melarhrlno; 18.50 Domače 
aktualnosti; 20.00 Srbske zborov
ske skladbe noje zbor Radia Beo
grad p. v. Svetollka Paščana ln 
Josipa Kalčlča.

SREDA, 23. OKTOBRA
8.05 Pisana paleta; 9.00 Jezikov

ni pogovori (ponovitev); 9.15 30 
mlnnt ljvhitellem narodnih In do
mačih viž: 11.00 stari znanec — 
Frank S*patra; 11.35 Radijska šo
la za vlšlo stopnjo (pon.) Dnevi, 
ki so pretresli svet; 13.15 Pesmi ln 

, ple«! bratskih narodov: 14.05 Ka
dilska Sola za sredno stopnjo, 
(ponovitev) Polde fluhadolčan: 
Dobri ded ate!; 15.40 Pri klasičnih 
mojstrih — Prežihov Voranc; Ba
raba; 16.00 Koncert po želiah; 
17.10 Sestanek ob petih: 19.0» Kul-

8.05 Naši zbori »Svobod« pojo 
umetne in narodne pesmi; 9.00 
Hamond orglice In klavir; 10.40 
Dvajset minut z ansamblom Vic- 
tor Silvester In Charles Vanberg;
11.30 Cicibanom — dober dan! 
Tone Seliškar: Palčkova Lizika; 
11.45 Pesmi za naše male; 12.40 
Igra celjski Instrumentalni kvin
tet, pojeta Erika Kozoderec in 
Marijan Roblek: 13.39 Popularne 
melodije iz orkestralne glasbe; 
14.20 Zanimivosti lz znanosti in 
tehnike; 15.40 Humoreska tega te
dna — Simo Klarič: Mrknljci ča
kajo turiste; 16.00 Z našimi ln 
Inozemskimi solisti In skladatelji;
17.30 Se še spominjaš? — znane, a 
še vedno zaželene melodije; 18.45 
Četrtkova reportaža; 19.50 Teden
ski notranje-političnl pregled; 20.05 
Četrtkov večer domačih pesmi in 
napevov.

PETEK, 25. OKTOBRA
8.05 Jutranji dlvertimento; 9.09 

Radijski roman — Tarasov-Rodlo- 
nov: Čokolada —V.; 10.10 Drobne
skladbe velikih mojstrov; 11.00 
Narodne pesmi raznih ljudstev;
11.30 Za dom in žene; 12.40 Igra 
vam Kmečka godba p. v. Silva 
Tamšeta; 14.05 Radijska šola za 
nižjo stopnjo — Maca Kalin: 
Tonček Je dobil nove čevlje; 15.40 
Iz svetovne književnosti — Legen
da o planini Tan-Vln; 17JO Od 
polke do calvpsa; 18.00 Iz naših 
kolektivov; 18.30 Pevsko društvo 
»Slavček« iz Trbovelj p. v. Jožeta 
Skrlnarja noje umetne In narodne 
pesmi; 18.51) Družinski pogovori;
20.15 Tedenski zunanje - politični 
pregled.

SOBOTA, 26. OKTOBRA
8.05 Lepe melodije — znani na

pevi; 8.35 Po domače... 9.00 Ra
dijska šola za nižjo stopnjo (pon.1) 
Maca Kalin: Tonček je dobil no
ve čevlje; 11.00 Pionirski dnevnik;
11.15 Domače napeve igrajo mari
borski ansambli; 12.40 Harfa ln 
Klavir v ritmu; 14.20 Zanimivosti 
lz znanosti ln tehnike; 15.40 S 
knjižnega trga; 19.00 Okno v svet
— Sibirski diamanti; 18.15 Poljske 
In romunske narodne pesmi; 18.45 
Jezikovni pogovori; 20.00 Veseli 
večer; 21.00 »Ostanimo kar doma«
— pojo In Igrajo slovenski zabav
ni ansambli ln solisti.

Ze
USNJAR (ŠOŠTANJ) : SLOGA 

(TRBOVLJE) €14
V nedeljo so na Igrišču »Svobo

de« v Trbovljah odigrali tekmo 
nogometaši »Usnjarja« iz Šošta
nja in domače »Sloge«. Gostje so 
bili bolj odločni pred nasprotni
kovim golom in so srečanje odlo
čili v svojo korist. — Po igri pa, 
ki jo je dala to pot »Sloga«, bi 
domačini zaslužili vsaj neodločen 
rezultat.

Svoboda je izmibila 
v Celju

OLIMP (CELJE) : SVOBODA 
(TRBOVLJE) l;0

Včasih res ne gre, se že kje za
takne. Tako je bilo v nedeljo v 
Celju, ko se je trboveljska »Svo
boda« srečala z »Olimpom«. Kljub 
številnim strelom na gol zadetka 
to pot ni bilo. Edino enega je do
segel »Olimp« in pobral obe točki.

V nedeljo bo »Svoboda« igrala 
doma proti Brežičanom, ki vodijo 
na lestvici celjsko-zasavske lige. 
Ta tekma pa bo verjetno že odlo
čila jesenskega prvaka. — Torej 
v nedeljo vsi na igrišče »Svobode«)

Bralstvo tudi zmaguje
BRATSTVO (HRASTNIK) : 

KOVINAR (STORE) 1:0
Dokaj tesno je šlo s »Kovinar

jem« iz Štor, toda »Bratstvo« je z 
edinim golom doseglo dve drago
ceni točki in tako to moštvo sledi 
trdno za Brežičani. Ti imajo 10 
točk. »Bratstvo« 9 točk, »Svoboda« 
lz Trbovelj 7 točk. ravno tako 
»Olimp« iz Celja, toda slabšo raz
liko v golih. Torej prva tri mesta 
zavzemajo klubi iz Zasavja. —■ V 
ceTisko-zasavski ligi niso mogli 
odigrati dve tekmi zaradi bolezni. 
Taiko v nedeljo nista igrala ne 
»Proletarec« in tudi ne »Rudar« iz 
Hrastnika.

BREŽIŠKI NOGOMETAŠI 
USPEŠNI

V petem kolu nogometnega pr
venstva je enajstorica 2SD Celje 
gostovala v Brežicah, kjer so jo 
domači nogometaši odpravili z re
zultatom 4:2 (4:1).

Zanimivo tekmo je gledalo le 
nekaj nad sto ljudi, ker so bili 
običajni ljubitelji okroglega usnja 
na aeromitingu v Bregeh.* V pr
vem delu igre so bili domači v 
absolutni premoči in je rezultat 
realen, medtem ko so v drugem 
delu tekme igrali slabo, takd da 

ultat zmanjšali. Drugi 
del igre je ponovno pokazal staro 
hibo BrežiČanov, ki jo morajo

re^pesmlf^O^zgo^r^omld: delu tekme igrati «
narodnih vprašanjih. ro gostte rezultat zmanjšalL Drugi

ČETRTEK, 24. OKTOBRA __ ____ ___________
brezpogojno odpraviti, če se hoče
jo obdržati v vodstvu tega tekmo
vanja Za Brežice so bili uspešni 
Spasovski (2) In Suijagič (2), za 

Sodil je sodnik Butkovič iz Tr
bovelj dobro. . . ,

V nedeljo pojdejo Brežičani v 
Trbovlje. kjer se bodo pomerili 
a tamkajšnjo »Svobodo«. (ek)

Nogometna tekma 
Radeče : Senovo 4:0

V prvenstveni nogometni tekmi 
celjske podzveze Je preteklo ne
deljo radeška enajstorica na do
mačem igrišču premagala senov- 
škega »Rudarja« s 4:0. Radečani 
so bili vseskozi boljši Igralci ln 
so zasluženo zmagali. — Oble so 
dati Mlinar, Knavs, Lavrinc ln 
Plaznik.

Nogometna tekma 
pionirjev

Radeče : Rudar (Hrastnik) 3:1
Prejšnjo nedeljo so tudi radeškl 

pionirji slaviti pomembno zmago 
nad sovrstniki hrastniškega »Ru
darja«. Biti so vsekozl boljši ln 
je zmaga zaslužena.

POLFINALE ZA NOGOMETNI 
POKAL FLRJ

Hrastniški Rudar izgubil 
proti Mariboru

Maribor ; Rudar (Hrastnik) 
12:1 (3:0)

Hrastniški »Rudar« sl je požr
tvovalno ln z vztrajno voljo izvo- 
Jeval vstop v polfinalno tekmova
nje za pokal FLRJ v republiškem 
merilu. Kljub porazu, ki ga je 
doživel v polfinalni tekmi proti 
»Mariboru«, pa temu mlademu 
klubu iz Hrastnika lahko samo če
stitamo z željo, da tudi v bodoče 
častno ln športno zastopa hrastni- 
čki nogomet.

Prejšnji teden je bila v Mari
boru in v Ljubljani odigrana pol
finalna tekma. »Rudar« iz Hrast
nika je imel za nasprotnika mo
štvo »Maribor«, 16 pa je bilo zanj 
pretrd oreh. Rezultat 12:1 je sicer 
velik, toda moštvo »Rudarja« se
Je častno borilo vse do kraja tek-
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Delavsko prosvetno društvo »Svoboda v Trbov
ljah II vabi članstvo in prijatelje društva na 

.£DNI LETNI OBČNI ZBOR,
Id bo v soboto, 26. oktobra 1957 ob 19. uri v dvorani 
Doma »Svobode II« v Zgornjih Trbovljah.

ODBOR

me in Je v Mariboru zapustilo do- 
. ber vtis.

ZVEZNA ROKOMETNA LIGA
Zmaga nad državnim 

prvakom
RUDAR : DINAMO 17:15 (8:16)
Na stadionu SD »Rudarja« v Tr

bovljah smo videti preteklo ne
deljo razburljivo In napeto borbo 
za točke v velikem rokometu, kjer 
je bil v gosteh sam državni prvak 
»Dinamo« iz Pančeva. Sprva so 
gostje z izredno dovršeno igro in 
preciznimi meti na gol pokazal! 
rares lep rokomet in že v 6. mi- 
u*ti voditi s 5:0. Domači se nika
kor niso znašli, toda prvi uspeh 
Jim Je bil izpodbuda za nadaljnjo 
Igro, saj so malo pred zaključkom 
prvega dela igre uspeli stanje iz
enačiti. S prikazano igro so bili 
popolnoma enakovredni »velike
mu« nasprotniku.

V drugem polčasu pa so domači 
zaigrali še bolje. Fantje v napa
du so s taktično igro prisiliti go
ste h kapitulaciji. »Rudar« Je s 
prikazano igro navdušil gledalce, 
zlasti pa sta ugajala Radej in 
Škrinjar, ki sta dosegla vsak po 
6 golov.

REPUBLIŠKA KOŠARKARSKA 
LIGA

Svoboda (Ljubljana): Rudar 
66:61 (35:19)

Prvenstvena tekma v Ljubljai^ 
je bila vseskozi dramatična borba 
neenakopravnih nasprotnikov. Ce 
rečemo neenakopravnih, mislimo 
tu predvsem na to, da so Svobo- 
darji imeli za svojega najboljšega 
igralca sodnika, ki mu je zvesto 
botroval še stranski sodnik. Zdi 
se nam, da podobna dogajanja res 
ne puščajo preveč lepih vtisov » 
takega tekmovanja, kot Je repu
bliško prvenstvo. Žal si je »Ru
dar« s to in pa s tekmo z »Odre
dom«, ki jo je pred štirinajstimi 
dnevi izgubil z rezultatom 86:70, 
znatno pokvaril svoj plasma, saj 
je zapravil drugo mesto in bo se
daj ostal na 3. mestu, kar pa Je 
tudi do sedaj največji uspeh trbo
veljskih košarkarjev.

TUDI KEGLJAČI ŽE TEKMUJEJO
V Mariboru so se v nedeljo na 

štlristeznem kegljišču pomerila 
kegljaška moštva in odigrala dru
go koto republiškega moštvenega 
tekmovanja v borbenih partijah. 
Tekmovanja se Je udeležilo 6 mo
štev, »Partizan« 'z Trbovelj ln 
»Zvezda« iz Ljubljane pa sta ude
ležbo odpovedala.

V tekmovanju so bili doseženi 
sledeči rezultati: 1. Triglav (Kranj) 
1636 kegljev (povreč. 409). — 2. Ru
dar (Trbovlje) 1577 kegljev (pov- 
preč. 395). — 3. Lokomotiva (Ma
ribor) 1541 kegljev (povpreč. 385). 
— 4. Primorje (Ajdovščina) 1531 
kegljev (povpreč. 383). — 5. Elek- 
tro (Sentpeter) 1475 kegljev (pod
pre č. 369). — 6. Drava (Ptuj) 1460 
kegljev (povpreč. 365).

Atletsko prvenstvo Zasavja
V nedeljo so se na stadionu SD 

»Rudarja« v Trbovljah zbrali atle
ti iz celega Zasavja. Končno smo 
v našem revirskem centru po zelo 
dolgem času imeli atletsko prire
ditev v širšem obsegu. Zdi se, da 
smo vse doslej malo preveč zane
marili to lepo področje športa na 
račun »žoge«, saj ravno v Trbov
ljah nobeno športno društvo nima 
atletske sekcije. Ideja Športne 
zveze, da naj se atletsko življenje 
v našem kraju in tudi v okraju 
poživi in utrdi, je vsekakor hvale 
vredna in upajmo, da bodo orga
nizatorji vsepovsod naleteli na ra
zumevanje. Tu. na tem področju 
naj se vzgaja mladi rod, tu naj se 
krepijo mlade sile. Res Je, da so 
za začetek še velike težave, zlasti 
primanjkuje trenerskega kadra in 
in tudi z atletskimi napravami In 
rekviziti ni nič bolje, na tekmo
vanju pa primanjkuje predvsem 
sodnikov, kar na tekmovalce ni
kakor ne vpliva dobro. Športna 
zveza ima v načrtu sodniški tečaj, 
pa tudi vse druge probleme rešu
je z vso resnostjo in odločnostjo, 
tako da nam Je to porok za uspe
šen razvoj lahke atletike v našem 
okraju.

Na tekmovanju, Id je bilo soraz
merno dobro organizirano, so bili 
doseženi zadovoljivi rezultati. Žal 
pa Je bilo tekmovanje okrnjeno 
zaradi »gripe«, pa se je kljub temu 
zbralo nad 200 tekmovalcev lz 
Trbovelj, Hrastnika, Radeč, Ho- 
temeža, Sevnice. Senovega, Bre
žic, Zagorja in Litije.

Rezultati so sledeči:
Člani: 100 m: Nunčič Drago (T) 

11.9, Ponebšek (L) 12.0. — 400 m: 
Špan Vlado (B) 0:54.0, Ponebšek 
(L) 0:56.0. — 15C0 m: Kukoviča (L) 
4:37.9, Kranjc (R) 4:45.8. — 300 m: 
Špan (B) 9:27.9, Ring (L) 10:31.0. — 
Daljina: Keržan (L) 5.88, Zener 
(Sn) 5.84. — Troskok: Zener (Sn) 
11.84, Kozinc (T) 11.35. — Višina: 
Lukašček (R) 170, Zener (Sn) 165. 
— Krogla: Radej (T) 10.60, Ras- 
potnlk (R) 9 79. — Disk: Ausenak 
(Sn) 28.14, Budna (Sn) 27.12. — 
Kopje: Zolgar (T) 44.80, Kukoviča 
(L) 38.68.

Špan (B)
1000 m: Špan (B)

12.0, 
(B)

— Daljina:

Mladinci: 100 m:
Lampe (B) 12.3.
2:46.5, Cilk (T) 3:02.6.
Špan (B) 5.99, Lampe (B) 5.92. — 
Višina: Vresk (T) 1.60. Pečnik (T) 
155. — Krogla: Kozinc (T) 13.05, 
Plevnik (Ho) 12.15. — Disk: Vajdič 
(Hr) 55.22, Raspotnik (R) 44.57. — 
Kopje: Pogačnik (Hr) 55.22, Ras
potnik (R) 44.57.

Članice: lOOm: Arh (T) 26.4,
Zajc (R) 19.0. — Višina: Rozman 
(R) 125. Meznarič (Sn) 115.

Mladinke: 60 m: Lokar (B) 9.00, 
Salamon (T) 9.1. — 100 m: Sala
mon (T) 15.0, Baloh (T) 15.8. — 
400 m: Lokar (B) 1:10.4, Jankovič 
(Sn) 1:14.0. — 1000 m: Kreže (T) 
3:54.0. — Višina: Rozman (R) 125, 
Salamon (T) 120. — Krogla: Ztobič 
(B) 10.70. Salamon (T), Rozman 
(R), obe 9.44.
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KINO
Kino »Delavski dom« v Trbov

ljah bo predvajal od 19. do 
21. oktobra amrer. barvni vi- 
stavLsion film »Ujemite tatu«; 
od 22. do 24. oktobra doma M 
film »Ne obračaj se sinko«; 
od 25. do 28. oktobra mehiški 
film »Ko enkrat odidem«.

Kino »Svoboda — Trbovlje II« 
bo imel na sporedu od 19. do 
21. oktobra amer. barvni film 
»Kliči »M« za umor«; od 25. 
25. do 28. oktobra francoski 
film »Bel Ami«.

Kino »Svoboda — Zasavje« v 
Trbovljah: od 18. do 21. okto
bra amer. film »Kapitan in 
njegov junak«; od 25. do 28. 
oktobra amer, film »Doktor v 
hiši«.

Kino Brežice; 19. oktobra fran
coski barvni film »Sentjer- 
nejska noč«; 20. oktobra amer. 
barvni vistavlsion film »Pri
mite tatu«; 21. oktobra sov- 
jeski film iz dni oktobrske 
revolucije »Mi iz Kronštata«; 
23. — 24. oktobra, amer. bar/, 
komedija »Jas in gospod mi
nister«; 25, — 26. oktobra jug. 
koprod. barvni film »Kruh 
in sol«.

Kino Sevnica; od 19. do 20. 
oktobra ameriški film »Na 
apaški meji«; 26, — 27. okt. 
amer. film »Pekel pod ničlo«.

Kino Brestanica: 19. — 20.
oktobra ruska barv. drama 
»Mati«; 23. — 24. okt. amer. 
barv. zabavni film »Mirni člo
vek«; 26. — 27. okt, amer. 
westem barvni film »Prega
njan«.

Kino Videm-Krško; 19. — 20. 
oktobra mehiški film »Fruto 
prohibido«; 23. — 24. okt. 
amer. barvni cinemnascope 
film »Rihard levjesrčni«; 26.—

27. okt. domači film »Naše poti 
se razdvajajo«.

Mali oglasi
Iščem gospodinjsko pomočnico 

k tričlanski družini, z znanjem 
kuhe in veselja do otrok- — Na
slov v UTEravj lista.
SREDNJE POSESTVO (54 a) v le

pi legi blizu glavne ceste z vse
mi gospodarskimi poslopji se 
ugodno proda. Interesenti naj se 
obrnejo na Mavriča, Ponikve, 
p Studenec prt Sevnici. 

NATAKARICO polkvalificirano - 
sprejmem takoj. Stanovanje ln 
hrana v hiši. Plača po dogo
voru. - Naslov v upravi lista. 
Oddam sc bo upokojenki za 

majhne usluge v gospodinjstvu. 
— Naslov v upravi lista.

Hišo, vseljivo, z nekaj zemlje 
v Zg. Trbovljah takoj prodamo. 
—Naslov v upn-avt tista 
PRODAM stoječi levi zidani šte

dilnik s kotličkom. — Jazbec, 
Sevnica.

V ponedeljek, 21. oktobra 
ob 19. uri v Delavskem domu 

v Trbovljah
PROSLAVA 40. OBLETNICE 
VELIKE OKTOBRSKE RE

VOLUCIJE
Bogat kulturni program- v 
katerem bodo sodelovali, De
lavska godba na pihala, 
združeni pevski zbori, TVD 

»Partizan in drugi.
Vljudno vabljeni! 

Uprava brivnic Trbovlje 
razpisuje mesto za

finančnega knjigovodjo 
z ustrezno šolsko izobrazbo in 
nekaj let prakse v knjigovod
stvu. Plača po tarifnem pravil
niku. — Nastop službe takoj 
ali po dogovoru.

Pismene ali ustne ponudbe 
sprejema Uprava brivnic v Tr
bovljah, Trg Franca Fakina 
štev. 2.
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»ZASAVSKEGA TEDNIKA«
sr FRAMC
' KOPITAR.

Trbovlje
Trg revolucije 28

4. — Zaradi napredne misel
nosti so Bojanovega očeta več
krat obiskali orožniki. Preme
tali In preiskali so vse kote v 
stanovanju. Bojanov oče je ve
del, da je zapisan na »črni Usti«, 
zato je vse, kar orožnikom ne 
sme priti v roke, skril pri ma
terinih sorodnikih na kmetih. 
Ti so bili zanesljivi In se ni bilo 
bati, da bi ga izdali. Orožniki 
so zaradi tega ob takih preika- 
vah vedno odhajali z dolgimi 
nosovi ln očetu nikoli niso mo
gli ničesar dokazati. Bojan pa 
je bil vesel, da ima takega oče
ta.

5. — Bojan Je obiskoval sedmi 
razred ljudske šole. Bil je zelo 
marljiv učenec. »Se eno leto, 
pa bo končano« — si je mislil 
Bojan, ko se je bližal konec 
šolskega leta. Bojan je bil med 
najboljšimi, a ga je bilo skoro 
sram, saj je bil v primeru s 
drugimi součencl tako reven. 
Tudi učitelj ga ni kaj posebno 
upošteval — oelo nasprotno; 
večkrat je moral Bojan, čeprav 
ni nič storil, ostati po pouku v 
razredu. Sošolci so ga nekaj
krat v svoji objestnosti hoteli 
celo pretepsti, a jim je zbežati 
Pomagati pa si ni mogeL

6. — Brž ko Je Bojan prišel lz 
šole domov, je napravil domačo 
nalogo. Ko se je tudi oče vrnil 
Iz službe, mu je Bojan pripove
doval o šoli ln o tem, kaj so se 
pogovarjali v šoli. Sin nekega 
bogatega trgovca je med odmo
rom nekemu souoencu celo že 
zagrozil: »Čakaj, ko pride Hit
ler tudi k nam, potem boš že 
videl!« — Oče Je bil zaradi te 
odkrite grožnje trgovčevega si
na zelo zaskrbljen. Vedel je, da 
trgovec tudi njega ne more vi
deti. Spoznal je, da stori naj
boljše, če se trgovcu ob vsakem 
koraku izogne.

7. — Napočil je usodni april 
1941. Bojana je novica, da se je 
jugosl. armada udala, prizadela 
kakor strela z neba. Saj ni mo
gel verjeti, da se bo moč jugo
slovanske vojske tako hitro 
razbila v nič. Oče ln njegovi 
tovariši pa so slutili, da se bo 
nekaj podobnega zgodilo. V 
vodstvu države so namreč bili 
taki ljudje, ki so bili priprav
ljeni, da za denar izdajo ljud
stvo In državo ln prodajo vee 
skupaj tistemu, ki bo bolje pla« 
čal. Taki so bUl ti ljudje.
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NEKOLIKO ZAPOZNELO DELO HITLERJU

HITLER JE BIL 
BAJE JVD

Prav gotovo vidi nekai 
smešnega...

w 'knjigi, ki sta jo napisala 
W:heele.r in Brennett, beremo, 
dia so bile prve besede, ki jih 
je Hitler izustil takoj, ko se je 
20. julija 1944 ob atentatu nanj 
raztreščil peklenski stroj, sle
deče: »Uboge moje hlače, prav 
včeraj sem nove oblekel.« če
prav sta avtorja zaupanja vred
na. ne moremo zatrdno reči. da 
je Hitler zares rekel to, kar 
mu pripisujejo, toda kako bi 
tega ne mogli verjeti, ko pa je 
vendar znano, da je bil Hitler

psihopat in da se marsikatero 
nacistično hudodelstvo da pri
pisati edinole njegovi blazno
sti. Pred kratkim je na Duna
ju pri založniškem podjetju 
»Europa-Verlag« izšla knjiga, 
k- nosi naslov »Hitlers Jugend«, 
to se pravi Hitlerjeva mladost. 
Avtor knjige je Hitlerjev naj
ežil rojak dr. Franz Jetzinger, 
ki je bil nekaj časa kot socia
list član avstrijske vlade, se
veda pred anšlusom. '

Tudi ta knjiga je zelo zani
miva. in to iz dveh doslej ne
poznanih plati: nacionalsociali
zem je vso svojo moč črpal iz 
sredstev, ki mu jih je nudil 
nemški velekapital, in vsa zgo
dovina pravi, da so Hitlerja po
stavili na oblast finančni mo
gotci Porurja. Toda, ko je bil 
enkrat Hitler že na oblasti, je 
svojo nadaljnjo usodo gradil na 
vojski.

Vsa Nemčija je na eni strani 
postala nekaka vejika vojašnica, 
na drugi strani pa koncentracij-

Politični mozaik
NEMCI IN FRANCOZI

Četudi so volitve v Zahodni Nemčiji že mimo, komen
tarjev o njih po svetu še ni konec. Zanimivo je mnenje 
nekega francoskega časnika o nemških volitvah. List 
pravi: »Buržoazna demokracija v Zahodni Nemčiji se je 
čvrsto zasidrala, kjer je večina prebivalstva konserva
tivna. Nemški narod ljubi delo in krepko vlado, potreben 
mu je gospodar, ki ga spoštuje in ki se ga boji, in če je 
reakcionaren, toliko bolje. Nemci so volili nemško...«

Nemci lahko odgovore, da je končan efekt enak tudi 
v Franciji: tamkaj sicer ne marajo čvrstih vajeti, a ven
dar vodijo konservativno politiko. S prstom lahko poka
žejo na Alžir ...

»DEMOKRACIJA«
Ko so v Tajlandu prisilili reakcionarnega Fibula 

Songrama k odstopu, se je v tisku pojavila krilatica: 
Sedaj bomo imeli demokracijo! Novi premier Pete Sarasin 
je med svojimi prvimi izjavami poudaril tudi to, da na
merava nova vlada raziskati, koliko ilegalna komunistična 
partija pomaga legalnemu levičarskemu tisku v državi. 
Napadel je tudi Kitajce in dejal, da je ne bo priznal.

Ko to beremo, se spomnimo basni: Žaba se je rogala 
konju in tudi ona brcnila z nogo...

SPET SPEIDEL
Znano je, kako razjarjeni so bili Francozi pred ne

davnim, ko je bil nemški gener.al Speidel, ki je bil nekoč 
nacistični diktator Pariza, imenovan za komandanta kop
nih sil Atlantskega pakta. Pred dnevi so tudi Britanci 
rekli nekaj podobnega. Speidel je uradno obiskal London 
in oblasti so storile na letališču vse potrebno, da bi pre
prečili demonstracije ob njegovem prihodu. To priznajo 
tudi britanski listi. »News Cronicle« piše: »Mržnjo je mo
goče razumeti, če se spomnimo grenkih časov nemške 
brutalnosti med vojno.«

No — Angleži so bolj praktični kot Francozi, ki so 
svoj protest proti Speidlu postavili izključno na senti
mentalno bazo. Angleži so izkoristili to priložnost in rekli: 
»Cernu Britanija še nadalje siromaši sebe v želji, pomagati 
Nemcem? Cernu drži britanska vlada še vnaprej svoje čete 
v Nemčiji in čemu krepi obrambo te dežele? Britanci naj 
se vrnejo domov! To bi znatno pripomoglo k britanski 
prosperiteti.« — Tako piše »Maily Express«.

Speidel je torej pripomogel, da vnovič poudarijo raz
liko v mentaliteti med Francozi in Britanci...

Grozdja je bilo letos nekoliko manj, zato pa je bilo izredno 
sladko. In takšno bo tudi vlnce

Izrežite, Izpolnite in obrnite!

KAJ VAS ZANIMA IZ ZDRAVSTVA?
Vprašanja:

(Navedite številko vprašanja, ki Vas zanima. Tako ste že hkrati 
tudi odgovorila!)

(25 vprašanj)
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(25 vprašanj)

s ko taborišče. Da bi vojaški duh, 
ki je značilen za Pruse, razširil 
se med vse Nemce, je Hitler na 
vse mogoče načine poveličeval 
vsenemški vojaški duh, in pri
znati je treba, da mu je to sko
raj sto odstotno uspelo, kajti žal 
moramo priznati, da je potem, 
ko je z drastičnimi zakoni in ne- 
čtoveškltn preganjanjem uničil 
vse nemške naprednejše politič
ne organizacije in njihove vodi
telje strpal v zapore in koncen
tracijska taborišča, ostalo le malo 
Nemcev, ki niso bili ponosni, 
da smejo nositi kakršnokoli 
nemško uniformo. In glej — ta 
pobudnik stoodstotnega nemškega 
militarizma je bil vojaški dezer
ter! Dr. Jetzinger to v svoji knji
gi dokazuje takole: v decembru 
1913 so avstrijske oblasti izdale 
zaporni nalog nad vojaškim ob
veznikom Adolfom Hitlerjem. 
Zakaj? Hitler bi se moral zgla
siti kbt nabornik z ostalimi vo
jaškimi obvezniki svojega letnika 
jeseni leta 1909. Tega pa Hitler 
ni storil, pač pa se je že v aprilu 
leta 1913 umaknil preko meje in 
odpotoval v Milnchen. Da bi za
kril svoje dezerterstvo, se je v 
Munchenu priglasil kot človek 
brez državljanstva. Toda januar
ja leta 1914 ga je nemška polici
ja prijela in ga Izročila avstrij
skemu konzulatu v Milnchenu. 
kjer so mu pa ta »greh« odpu
stili in tako se je Hitler izognil 
strogi kazni zaradi svojega de
zerterstva. Seveda je bil Hitler 
tedaj še povsem nepoznana po
litična osebnost. Ko pa je postal 
»velik«, se je zbal, da bi to ne 
prišlo na dan. Zato je skušal do
biti z Dunaja vse dokumente, ki 
go ve-e •» -beim. To pa mu ni 
uspelo, ker so dokumenti »izgi
nili«, pa čeprav je tja poslal 
svoje zaupne ljudi.

Se huje bi bilo, če bi bil dr- 
Franz Jetzinger prikazal še 
drugo Hitlerjevo »napako«. Iz 
dokazov, ki jih je dr- Jetzinger 
uporabil pri sestavljanju svoje 
knjige, sledi, da Hitler ni bil 
»čistokrven arijec«. Hitler se je 
rodil v kraju Doellersheim pri 
Braunauu na meji med Avstrijo 
in Nemčijo, kjer se je rodil 
tudii čir. Jetzinger. Danes bi 
zamah iskali na specialki ime 
tega kraja, ker ga dejansko ni. 
Ko je Hitler leta 1938 anektiral 
Avstrijo, so avstrijski nacisti 
vse prebivalce te vasi razdelili, 
naselje Pa polnoma razrušili, 
ker da je bilo to potrebno v 
vojaške namene. Avstrija in 
Nemti!j:a sta dovolj velilkU na 
morebitne vojaške utrdbe in 
vaje- Toda Hitler se je bal, da 
ne bi prišlo na dian. da je vo
jaški dezerter in da se v njem 
pretaka tudi del judovske kr
vi. Kako? Hitlerjeva stara ma
ti je kot dekla služila v Grad
cu pri judovski družini Fran- 
kenberg- Tu se 'j.i je — kot to
likim drugim deklam — zgodi
la »nesreča«, da je zanosila z 
enim izmed sinov svojega go
spodarja. Ker je bil torei Fran- 
kerberg in Hitlerjev oče Alojz 
kj se je leta 1837 rodil kot ne
zakonski sin Frankenbergove 
služkinje in enega njegovih si
nov. prav tako vsaj na pol Jud, 
je jasno, da je bil Hitler na pol 
Jud in da je nosil v sebi del 
judovske krvi.

Tudi njemu je vroče

Prav gotovo niste vedeli, da 
tudi Eifflov stolp v Parizu trpi 
ob poletni vročini. Ob naglem 
skoku temperature se konstruk
cija tega 300 metrov visokega 
stolpa podoljša za 15 centime
trov, ob shladitvl vremena pa 
spet skrajša.

Hitler se je tega zavedal, za
to je let® 1930 prosil tedanjega 
znanega pravnika in poznejše
ga nacističnega guvernerja na 
Poljskem Hanse, Franka, kaj

naj stori. Nacistični hudodelec 
Frank mu ni mogel »pomagati« 
drugače, kot da je to v svojih 
tedaj še neobjavljenih spominih 
potrdil. Frank je v svojih spo
minih potrdil, da je bil Hitler
jev ded Jud' in da je Hitlerja 
to tako bolelo, da se je Iz -tega 
rodila prava bolezenska manija 
proti vsemu, kar je judovske
ga. »Greh« Hitlerjeve babice pa 
so plačali milijoni Judiov-

Presenetilo jo je..

FLORENTINA
XXI. NAD.

Prosper se hoče torej z njim pomeniti o neki nujni 
in važni stvari. St. 20 pomeni čas sestanka, št. 3 pa kraj 
sestanka. V tem primeru je to tista poznana vila v Rue 
Koal. Torej onod, kjer se je Ralf seznanil s Prosperjem 
in Fiorentino.

Zmenili so se za kakšnih deset različnih mest za se
stanke. Podoba j^, da so vsa mesta označena s številkami, 
ne imeni. Seveda zaradi varnosti. Kajti kdo ve, kdo vse 
prisluškuje telefonskim razgovorom. Treba je biti torej 
previden. t

*

Spet sedi trojka skupaj. Spet so se sešli, da bi sko-vall 
nove načrte ra akcijo. Sonderfuhrer Ralf, Prosper de 
Zitter in madame Florentina. Tudi danes si Ralf tu pa 
tam napase oči na Florentini; rad bi odkril zagonetko... 

Florentina jim je postregla s črno kavo in konjakom. 
— Kaj zdaj? — začne Ralf razgovor. — Rad bi slišal 

vašo sodbo. Situacija je zelo nevarna, za mene osebno pa 
celo še zelo neprijetna. Kot veste, mikrofilmov nismo 
našli, in jaz sodim, da ni upanja, da bi jih kdaj- našli. 
Cherve je mrtev. Potemtakem je povsem naravno, da 
moramo najti neko novo pot, neki nov kanal do polkov
nika Zorena, majorja Thera in njihovih ljudi.

— Prav zato sem vas tudi poklical, gospod Ralf — de 
Prosper. — Absolutno je bilo potrebno, da se dogovorimo, 
kaj bi kazalo ukreniti. Čas beži in dogodki se vrstijo z 
neznansko naglico, a mi smo tako rekoč mimo naših veli
kih uspehov šele na pričetku.

Po tem kratkem uvodu je Prosper razložil Ralfu 
podroben načrt o svojih zadnjih sestankih in razgovorih 
s polkovnikom Zorenom, majorjem Therom, ki ju je videl 
pred nekaj urami. Oba sta se mu toplo zahvalila, v imenu 
Pok reta odpora seve, za usluge, ki jih je nudil njihovi 
stvari. Mislili so na osvoboditev Cherve a iz zapora — a 
niti malo niso mislili, da je bil Cherve ujet in da Te po
ginil pod ruševinami kasarne.

— Zoren in Ther, je nadaljeval Prosper — sta odločno 
prepričana, da je Cherve trenutno na potovanju proti 
Londonu in da bo v nekoliko dneh na mestu. Obadva 
sodita, da bo potovanje preko Francije, Španije in Por
tugalske trpelo vsega skupaj največ pet, šest tednov. To
rej pred tem časom od njega ne pričakujejo nikakih 
vesti — je zaključil Prosper. — Napi ostanejo še trije 
tedni, po tem času bo začela organizacija sumiti. Nestanek 
Chervea jih bo to vsekakor opomnil.

— Da bi tudi v bodoče obvaroval zaupanje polkovnika 
Zorena in majorja Thera — je nadaljeval Prosper — sem 
jima pripovedoval dolge pravljice o naših skladiščih 
orožja in streliva. — Medtem, je nadaljeval po kratkem 
smehu Prosper — se je dogodila majhna nezgoda.

— In kakšna? — vpraša Ralf nestrpno.
— Ta gospoda sedaj- želi osebno videti skladišča orož

ja ... Evo, to je tista nesreča, dragi moj Sonderfuhrer.
Ralf nagrbanči čelo. — Torej, kar lepo ste si zamislili 

vaš načrt. Ali ne bi mogli radovednega polkovnika neko
liko utišati? Lahko bi mu rekli, da zaradi najstrožje kon
spiracije ne smete kazati zalog orožja in streliva.

— Zal to ni mogoče — odvrne Prosper suho. — Vaš 
predlog je nemogoč zategadelj, ker imata obadva vame 
veliko zaupanje, vame in mojo skupino, ki jo vodim. Ne
mara ima tudi organizacija Corps France Belge celo vrsto 
drugih »-skupin in podskupin, katerih šefi so tudi ne
zaupljivi ...

— Kakšne skupine?
— Vem, oziroma poznam jih samo majhen del. V 

prvi vrsti je tu »Brigada smrti«, potem »Belgijska legija« 
in končno, zdi se mi, da je najvažnejša skupina »Fronta 
neodvisnosti«, ki jo vodi kapetan van Noten.

Nad. sledi

OD VSEPOVSOD
Najsrečnejši ljudje na svetu

Avstralski antropolog dr. Gu- 
sinll je proučeval življenje ne
kega pigmejskega plemena. Ko 
se je vrnil,.,je o teh pritlikav
cih izjavil: »Njihova sreča je v
prehrani«. •

,
Prehrana teh pigmejcev se 

začne in konča s hrošči, ki se 
pripravljajo na neki peseben 
način. Kakor zatrjuje ta uče
njak, vsebujejo ti hrošči in li
činke neznane hranljiv© sesta
vine, ki s 6 voj im delovanjem 
spravijo človeka v dobro voljo, 
tako da ai nihče nikoli slabe 
volje, jezegi^ ali hudoben.

To trditev priznanega učenja
ka ni poskusil nihče negirati, 
ker je to sam videl, živel med

tema ljudmi in se hranil z nji
hovo hrano.

Drago poskušanje
Sest slonov nekega italijan

skega' cirkusa v Speci ji je šlo 
po ulicah mesta ln so tako slo
ni prispeli tudi do zelenjadno- 
ga trga. Sloni so šli mirno in 
disciplinirano, dokler ni prišlo 
nekemu trgovcu na um, da je 
nekemu slonu ponudil jabolko. 
Slonu je bilo jabolko všeč, na
to pa jih je začel jemati s kupa 
kar sam. Tudi njegovi »kolegi« 
so ga začeli posnemati. Po dese
tih minutah so sloni pospravili 
vsa jabolka na trgu — nesrečni 
cirkuški lastnik pa je moral 
to svojevrstno pojedino plačatiI

V zapor s »štoparico«
S »štoparicami« pošilja sod 

nik Ortiz jz Buenos Airesa svo
je obsojence v zapor. Ortiz je 
po neki statistiki ugotovil, da 
dobi tat za ukraden pes os 94,75 
minute ječe- Sedaj je obsodil 
nekega žeparja, k; je ukradel 
dva pesosa, na tri ure in devei 
in pol minute zapora. Obsojencu 
je dovolil, da je vzel s seboj 
— »štoparico«...

lndiskretne misli
John E. Weaver dz KnoxvillH 

je sklenil, da bo zaprosil za lo
čitev zakona, ker se je njegova 
žena odločila, da bo dala natis
niti pesmi, ki jih je napisala 
pod naslovom »30 let pekla«... Ljubka obleka za jesenske dni

(pxei$fkuin)a Cju(>e$ni
Ura na centralni železniški postaji v New Yorku je kazala pet minut 

do šeste. Zagoreli visoki mladenič v uniformi letalskega poročnika je 
napel oči, da bi bolje videl, koliko je ura. Srce mu je nemirno utripalo. 
Skrbelo ga je.

Čez nekaj minut se bo srečal, z žensko, ki mu je v zadnjih trinajstih 
mesecih v življenju toliko pomenila. Zenska, ki je doslej še ni nikoli 
videl, njena pisma pa so mu bila v veliko tolažbo.

Poročnik Blandford se je posebno dobro spominjal tistega najtežjega 
dne v vojni, ko se je s svojim letalom znašel popolnoma sam sredi 
sovražne formacije.

Nekaj dni pred tem dogodkom ji je v nekem svojem pismu zaupal, 
da ga je strah. Se pred bitko pa je prejel njen odgovor: »Seveda Te je 
strah. Vsi hrabri ljudje se boje, toda ko boš v najhujši borbi, se spomni, 
da stojim ob Tvoji strani.«

In ta misel ga je pomirila in varovala.
Sedaj bo ta žena resnično poleg njega.
Neko dekle je šlo mimo in on je vzdrhtel. Nosila je neko cvetlico, 

a to ni bila rdeča roža.. Razen tega je bilo to dekle staro največ osemnajst 
let, medtem ko mu Je Hollis pisala, da jih ima trideset. »Kaj zato?« je 
mislil. »Jaz sem star dvaintrideset« V resnici jih je imel devetindvajset.

Spomnil se je knjige, ki jo je prebral v taborišču, ko je bil na tre
ningu. »Suženj ljubezni« od Somerset Maughama. Vsa povest je bila 
polna beležk, ki jih je napisala ženska roka. Nikdar ni mogel verjeti, 
da ženska lahko pozna in razume moškega s tolikšno nežnostjo in takšnim 
razumevanjem. Ime žensko je bilo napisano na zadnji strani romana: 
Hollis Meynel. On si je takrat kupil telefonski imenik New Yorka in našel 
v njem njen naslov. Pisal ji je in ona mu je odgovorila.

Nekaj dni pozneje je odrinil na fronto, vendar sta z dopisovanjem 
nadaljevala.

Trinajst mesecev mu je bila vdan zvest tovariš v pisanju. In takrat, 
ko njegovih pisem ni bilo, mu je ona vseeno pisala. Takrat je vedel, 
da jo ljubi...

A ona je trdovratno odbijale vse njegove prošnje, naj mu pošlje 
svojo sliko. Pisala mu je: »Ako so Tvoji občutki zame res globoki in 
odkritosrčni, potem to, kakšna sem po svoji zunanjosti, ni važno. Recimo 
pa de sem lepa: vedno bi me mučila misel, da si zaradi tega nadaljeval 
z dopisovanjem, in to bt me razočaralo. Vzemimo, da nisem lepa (priznal 
boš, da je to verjetneje): vedno bi me preganjal občutek, da mi pišeš

samo zato, ker se čutiš osamljenega. Videl me boš, ko prideš v New York.«
Neka mlada ženska je prihajala proti njemu. Bila je visoka in vitka, 

zlati kodri so se ji svetili okrog ušes. Imela je plave oči kakor spominčice, 
ustnice in brada pa so bile krepke. V svetlozeleni obleki je bila videti 
kakor razkošna pomlad.

Hitel ji je naproti, ni pa opazil, da ne nosi v roki rdeče rože, kakor 
sta se dogovorila. Ko se ji je približal, se je mlada ženska rahlo na
smehnila.

Blandford je medtem zagledal Hollis Meynet. Stala je za mlado žensko 
v svetlozeleni obleki. Bila je ženska, ki je že davno prekoračila štiri
deseto leto, ženska z osivelimi lasmi pod starim klobukom. Nosila je 
ponošene čevlje z nizkimi petami, členki na njenih nogah pa so bili 
debeli. Na ovratniku svojega obrabljenega plašča je imela zataknjeno 
rdečo rožo.

Dekle v zeleni obleki se je naglo umaknilo.
Blanddford ja imel občutek, kakor da je presekata na dvoje: silna 

je bila njegova želja, da hiti za žensko v zeleni obleki, in spet se je v 
njem porajal občutek globoke vdanosti proti ženski, ki mu je bila z lepoto 
svoje duše tolikšna tolažba. In sedaj je ta ženska stala pred njim. Videl 
je, da je njen obrez bled in okrogel, v njenih stivih očeh pa je bil top 
nasmešek.

Poročnik Blandford ni več omahoval: z roko Je krepko stisnil že 
nekoliko oguljeno knjigo »Suženj ljubezni«, ki mu je služila kot znamenje 
za spoznanje. To srečanje sicer nd bilo srečanje z »Ijuoeznijo«, je pa 
vendar srečanjem z nečim dragocenim — s prijateljstvom, ki mu je bilo 
in mu hoče biti vedno hvaležen in vdan.

Dvignil je ramena, pozdravil ln pomolil knjigo proti ženski, četudi 
Je, ko je govoril, občutil v srcu neko grenko razočaranje.

»Jaz sem poročnik John Blaoford, a vi... vi ste gospodična Meynel 
Zelo sem vesel, da ste prišliI Ali ves lahko... ali vas smem povabiti, 
da greva na kosilo?«

Lica ženske, ki je stala pred njim, pa so se razširila v dobrodušen 
nasmeh:

»Res ne vem, o čem govorite, gospod! Tista gospodična, kj je bila 
oblečena v zeleno obleko, me je prosile, naj sl to rdečo rožo zataknem 
za ovratnik svojega plašča. In rekla je: ako me boste povabili, da grem 
z vami, potem naj vam rečem, da vas bo one čakala v tistile restavraciji 
Rekla je, da je to nekakšna preizkušnja.«


